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It gives me great pleasure to report on the activities 
of the Society the past year.

Agriculture suffers from several factors that dampen 
progress of producers. The increased minimum 
wages, high fuel and electricity prices, droughts and 
wildfires in several areas, low meat prices for much of 
the past year is definitely pushing the plans to force 
producers to increased creativity. We can only hope 
that these factors do not force a lot of farmers out of 
the industry.

High wool prices and losses due to predators are 
definitely putting increased pressure on Dorper 
numbers. It is however good to see new breeders 
joining our Society almost every week. I want to 
welcome each and every new member and I do hope 
that you will contribute towards the improvement of 
our wonderful Dorper breed and the Society.  

Dorpers still dominated and won carcass competitions throughout South Africa. We once 
again won the SAMIC National Carcass competition this year. It may sound as if we expect to 
win every year, but for the past 20 years it still makes me proud to be assosiated with Dorpers 
when the winners of the SAMIC carcass competition are anounced.

Ramveilings het in die begin van die 2011 / 2012 seisoen afwaartse pryse getoon, maar dit het 
gestabiliseer en toon tans ŉ opswaai. Omsette van die Nasionale veilings was soos volg:

Beaufort-Wes: 
  46 Ramme verkoop 2011         Gemid. Prys 2011  R5 191.30
                         62 Ramme verkoop 2012        Gemid. Prys 2012  R4 766.13

Upington:      
   173 Ramme verkoop 2011         Gemid. Prys 2011  R15 323.70
                        172 Ramme verkoop 2012        Gemid. Prys 2012  R13 606.98

Bloemfontein:
   57 Ramme verkoop 2012         Gemid. Prys 2012  R8 671.93
                        38 Ramme verkoop 2013        Gemid. Prys 2013  R6 006.53  

Alle veilings:  
  2715 Ramme verkoop 2011         Gemid. Prys 2011  R6 128.84
                       2840 Ramme verkoop 2012         Gemid. Prys 2012  R6 006.53

Hierdie pryse is behaal ten spyte van ŉ afname van 17% in ons vleispryse vanaf 2011 na 2012. 

Dankie aan die Afslaersfirmas wat betrokke was by ons Nasionale Veilings en wat hulle bes 
gedoen het.

residentsverslagP

Dries Wiese

4



2012 was weereens ŉ Kampioenskapsjaar en wát ŉ groot geleentheid was die Wêreld- en 
Nasionale Kampioenskappe nie. Ek dink werklik dit was ŉ geleentheid van wêreldgehalte 
met verskeie oorsese gaste in ŉ wêreldgehalte “Venue” met wêreldgehalte diere. Baie geluk 
en baie dankie aan elke vertoner, beoordelaar, vashouer en kantoorpersoneel wat hierdie 
geleentheid moontlik gemaak het. ŉ Spesiale woord van dank aan die bestuur van Overvaal 
Dorperklub en die bestuur van Pretoria se Skougenootskap.

Ons het ŉ baie interessante en leersame inspekteur- en beoordelaarsdag gehou aan die begin 
van Junie 2012. Hierdie dae is van kardinale belang om by te woon en die lede teenwoordig 
het besluit om ŉ beoordelaar en ŉ inspekteur wat hierdie dae 2 maal agtereenvolgens mis, van 
die Inspekteurs- en Beoordelaarsrol te verwyder.

I want to thank all the Dorper Clubs for the huge effort you’ve put in this year to promote 
Dorpers at auctions, courses and in general. Dorpers where well represented at NAMPO, Agri 
Mega Week in the Western Cape, African Farmers Workshop and Expo in Gauteng, to name a 
few. We are well aware of all the activities the clubs were involved in and your hard work did 
not go unnoticed.  

Die kantoor met Attie en die dames funksioneer goed en dit is vir my werklik aangenaam om 
die positiwiteit daar te ervaar. Ook die terugvoering van die lede en die hantering van dikwels 
moeilike sake is positief. Baie dankie.

Alle dank aan ons Hemelse Vader vir die genade wat ons so onverdiend ontvang. Kom ons 
besef ons is tot niks in staat sonder Hom wat ons die krag daarvoor gee nie. Ek sluit af met ŉ 
aanhaling van David Sarnoff: “Die wil om te volhard is dikwels die verskil tussen mislukking en 
sukses”.

Baie dankie.

Dries Wiese

Die wil om te volhard is dikwels die 
verskil tussen mislukking en sukses.

David Sarnoff:
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Wanneer en waar is jy gebore? 
23 Maart 1961 te Victoria-Wes.
Waar het jy skool gegaan? 
Loxton, Carnarvon en Landboudal.
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe lyk ‘n 
normale dag in jou lewe?
Ek is ‘n ekstrovert en getroud met Myalan. Ons het 3 kinders: 
Hentie, Cari en Pieter-Roux en ons woon op Kasteel in Loxton se 
omgewing. Ek hou van werk en is elke dag besig met my boerdery.
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras? 
Die eenvormigheid en “looks”.
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat? 
Ek sal hulle graag beter en nie net mooier wou maak nie.

Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ……
as die beste, vrugbaarste, mooiste skaapras in die wêreld.

Wanneer en waar is jy gebore? 
De Aar 6 Oktober 1968.
Waar het jy skool gegaan? 
Laerskool: De Aar . Hoërskool: Union High Graaff-Reinet.
 Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe lyk ‘n 
normale dag in jou lewe? 
Getroud met Elsje, ons het twee seuns Pieter 11 in graad 5 en 
Marius 8 in graad 2. Boer in Britstown distrik met hoofsaaklik 
Dorpers, asook Persies, Meatmasters en Tuli beeste.
Die dagtake van ‘n boer hou my besig en dan teel ek ook manlike 
diere van die onderskeie rasse om self te gebruik en om te 
verkoop.
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?

Ek het grootgeword met Dorpers so ek ken nie eintlik iets anders nie. Na 1974’75 se goeie 
reën het my pa met Dorpers begin boer en van die begin af stoetdiere by Oom Kollie Strauss 
gekoop. Van daardie eerste ooie het hy my 5 ooie gegee en van daar het die liefde vir die ras 
ontwikkel.
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat?
Die Ras kort dringend lyfvet. Ongelukkig is diere met natuurlike lyfvet nie so prentjie mooi 
nie, die diere voer nie goed nie en word lelik wanneer hulle vir ‘n ramveiling gevoer word. 
Omdat mooi vir die stoetteler so belangrik is gaan die probleem ongelukkig by ons bly. 
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ……
Die Dorper sal altyd daar wees. Indien ons nie sekere kwessies aanspreek nie sal jong boere 
se keuse moeilik op die dorper val in gebiede waar ook met alternatiewe rasse geboer kan 
word. Ek hoop en vertrou dat die Ras vir die leiers in die bedryf groter sal wees as die 
mens, met leiers bedoel ek nie net die Dorperraad nie, maar ook stoettelers. 

Dries Wiese: President

en jou Raadslede:K

Rikus van der Merwe: Visie-President
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Pilla Buys - Raadslid

Wanneer en waar is jy gebore?
Op 3 Januarie 1959 is ek as jongste van 4 kinders, te Prieska 
gebore en het grootgeword op die plaas Irene, net buite 
Copperton.
Waar het jy skool gegaan?
Ek het my skoolloopbaan ook in Prieska voltooi, gedurende 1977.
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe lyk ‘n 
normale dag in jou lewe? 
Ek het op 5 Desember 1977 te Prieska, by die SA Polisie aangesluit 
en 25 jaar later, het ek die Polisiediens verlaat en voltyds gaan 
boer.  Gedurende my jare in die Polisie, het ek deeltyds saam 
met my pa, geboer.  Ek het grootgeword met Karakoele en in die 
70’s het ons oorgegaan na Dorpers.  Ek het al my Dorperkursusse 

en eksamens voltooi en is in 2010 aangestel as ‘n dorperinspekteur.  Ek het al by verskeie 
Boereverenings/Boeredae praatjies gaan lewer rakende die Dorperras, aangesien die Dorper 
my na aan die hart lê.  Ek probeer ook soveel moontlik kommersiële produsente trek na die 
Genootskap.  
Ek het 2 kinders uit my eerste huwelik gehad, nl Jaco en Zandria.  Zandria (23 jaar oud) 
het ook verkies om ‘n boervrou te word en bly op ‘n plaas net buite Kenhardt, waar sy en 
Franz Nolte met Karakoele en Dorpers boer.  Sy het ook alreeds haar junior en senior 
Dorperkursusse suksesvol deurloop.  My seun is in Julie 2010 op 23 jarige ouderdom oorlede.
Ek het ‘n 16-jarige stiefdogter, Cornel, wat tans in Graad 11 in Hoërskool Hopetown is.  Sy 
is Hoërskool Hopetown se enigste Landbou-leerder en baie trots daarop.  Dan kom ons by 
die lig in my lewe en regterhand, of in my geval seker eerder my linkerhand, Madalene.  Ons 
twee boer saam met Dorpers en ons het ‘n klompie Karakoele ook.  Sy is aktief betrokke in 
alle fasette van die boerdery.  Ons woon tans in Strydenburg-distrik en is baie gelukkig daar 
en aktief betrokke in die gemeenskap. ‘n Normale dag in ons lewe, bestaan grotendeels uit 
normale boerdery-aktiwiteite en betrokkenheid by die Dorperras.
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?
Die Dorper het my aangetrek, aangesien dit ‘n ras is wat vir Suid-Afrikaanse omstandighede 
ontwikkel is.  Ek wil graag ‘n bydrae lewer om die ras verder uit te bou en te verbeter.  Ek het 
‘n passie vir die Dorperras, omdat dit ‘n ras is wat ek voel, vir sy eienaar kan sorg. 
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat?
Ek wil nie regtig aan die Dorperras verander nie, maar wel net verbeter, aangesien die ras 
homself oor jare bewys het.
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ………
Ek sal graag die Dorper oor vyf jaar wil sien as nog steeds die grootste en beste 
vleisproduserende kleinveeras in die wêreld.  Ek sal wil sien dat ons as Dorpertelers, besluite 
sal neem tot voordeel van die ras en nie tot voordeel van die mens nie.  Dat ons as telers 
meer verdraagsaam teenoor mekaar sal wees en meer tyd vir mekaar sal hê.
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houghts about the 
Development of 

our Dorper Breed

T
Past & Present – Good or Bad!!

- by Rodney Rayner

I have been involved in the Dorper Industry for many years now and would 
be grateful for an opportunity just to express a few of the impressions 
of how I think we have gone about bringing in changes to the Breed 
Standards over the years and what influence these have had  – I realize 
there are many of our members much more capable of giving such a 
summary than myself and hope they will follow suit, but I would like to 
emphasize the fact that these thoughts and impressions are entirely my 
own and not in any way official.

The fact that I have been part of the Inspectors panel and served as a 
Council Member for so many years naturally means I was closely involved 

in many of the discussions leading up to alterations in certain policy and Breed Standard 
matters.
We have been experiencing a rather difficult period within the breed for quite a while now 
with some Dorper breeders/farmers wanting to switch their focus to other breeds. There is no 
doubt over the years we have made changes in our ideas and goals we have set in the selection 
of the animals - some to the betterment and some to the detriment of our beloved Breed. 
I do just think the time is now right to adjust our thoughts and admit to ourselves that we have 
perhaps placed too much emphasis on certain aspects that have had negative influences on 
our breed and most importantly, set about finding solutions and correcting those problems.
Is it not time to think very seriously about our description of the Ideal Dorper Sheep as it is 
written at the start of our Breed Standard of Excellence  and once again put that description 
into practice in our selection of animals? The description is simply and clearly stated - “The 
Ideal Dorper Sheep is an animal, which can maintain itself, produce meat and reproduce 
under sub-optimal conditions”.

It would appear that we have to a certain extent lost sight of the fact that this Breed was 
originally planned and founded in order to have a breed of sheep that could perform in the 
more arid areas of South Africa – a hardy, fertile, non-seasonal breed that could produce a very 
high quality lamb that was marketable off the veld.
The fact that the Dorper was also discovered to be adaptable to virtually any climatic 
conditions was certainly a very valuable trait that was actually a bonus. I have been fortunate 
enough to have seen or heard from firsthand experience of Dorper farming enterprises that 
have been hugely successful under virtually all climate conditions. The point I would like 
breeders to consider here is as follows – are we sure we must use the same selection criteria 
in selecting animals for intensive and/or semi-intensive conditions as for those selected for 
natural semi-arid veld conditions?  I personally think not, and one should be very certain what 
traits you wish to emphasize to suit your situation.

I am going be bold enough to write down some of the positive and some of the negative 
points I think we have made in our breeding policy over a long period – some we have 
rectified along the way and others perhaps still need urgent attention.
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Breed Standards - Conformation
During the 1950’s/60’s/70’s we selected and bred for good length and depth of body, good 
heads and animals with good legs and walking ability. They did lack meat in the hind and 
forequarters but these sheep were hardy, extremely fertile and did not only survive but could 
also still produce and rear a lamb under very difficult conditions. 
I firmly believe there is one aspect we seemed to 
have lost sight of over the years and that is the fact 
that under our natural veld conditions, an animal is 
only able to carry a certain amount of meat, and still 
produce and rear lambs under veld conditions. I am 
convinced in my own mind that we have been trying 
to put too much meat on our animals and they just 
cannot handle it all – something must give and here I 
am pretty sure is where we are losing fertility, ease of 
lambing, ability to rear lambs properly and hardiness.
There has also been a tendency in later years to select 
animals that are very short on the leg but that I am pleased to say is now something that 
belongs to the past. It has been decided to discriminate severely against them – some were so 
short on the leg that they could not walk properly, the rams battled to reach when mating and 
if you looked over a flock of sheep the ram did not even stand out - you had to search for him!
Just a comment - during our 2012 Inspectors Day, there were 3 ewes there of the “1960’s 
type”- I wanted to specifically point out certain conformation aspects of these ewes but 
wanted someone to confirm my opinion. Imagine my shock when I discovered I was the only 
one present from that 1960’s era! (“Ouderdom is maar ‘n moeilike saak”!).

A mistake we also made, was to try and breed too much breadth 
into the forequarters – this created all sorts of problems such as 
walking ability, loose shoulders, difficult lambing for the ewes etc. 
Very pleased to report that this fault is being eliminated.
Mistakes made many years ago – but fortunately rectified!
At one stage everyone got very excited about selecting for the 
more “expensive meat” on the sheep. This was aimed at selecting 
for a very strong loin – not a success as the stronger one made the 
loin the straighter the hocks became. As a result the animals could 
not walk! This problem was however quickly solved. A record priced 
Sire, famous for his exceptionally strong loin (named  “Quick Deal”) 
was culled at the National Show for straight hocks and that put an 
end to the selection of that trait! (NB.- I am not saying one must 
not select for a good loin – it is important - at that stage we just 
over-did it).
Another idea that crept in was to select for animals that had their 
legs placed on the four corners of the body. The theory was to 
breed a sheep with outstanding body length – sad to say, but this 
was also doomed to failure as these animals also had trouble in 

walking – the forequarters collapse and by age 2 tooth those animals could hardly move.

Breed Standards - Size
Never been any great problems with size as weight for age plays such a big role, but most 
breeders have and still like to breed as big a sheep as what their environment permits.

Breed Standards - Fat Distribution
Years ago the Dorper carcasses were often downgraded for carrying too much localized fat 
– especially when the lambs got too heavy. We were so conscious of correcting this problem 
that we eventually bred the sheep too dry (too little fat) . This “too dry” problem resulted 
in lambs having to be artificially “finished off” for the market instead of being marketed 
straight off the veld. This problem has received attention and good progress has been made 
with rectifying the situation.

 “The Ideal Dorper Sheep 
is an animal, which can 
maintain itself, produce 

meat and reproduce 
under sub-optimal 

conditions.”
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Breed Standards – Colour
This characteristic probably attracts more discussion and arguments at Inspectors days and 
Courses than any of the others. It is a great pity as it does not have any economic value and 
has nothing to do with the production of meat but we do all love to see a good looking animal, 
so we must set certain standards for the ideal and I think we can all be happy and satisfied with 
our current description and practices for Colour pattern.

Breed Standards – Covering
Another characteristic that has caused many serious 
discussions over the years. It does have more economic value 
as Colour because the covering does have an influence on the 
thickness of the skin which if too thin, can adversely affect the 
price of the skin.
Many years ago we were on the right track – then we changed 
the ideal and went “too woolly”, after that the change was in 
the opposite direction and went “too hairy” with heavy coarse 
manes becoming a problem. There were some breeders who 
firmly believed that by using these hairy rams on the woolly 
ewes, you would quickly breed an animal that would shed 
easier. This did not happen as that coarse hair does not shed at 
all!

I am sure our current description and what we are practicing is working excellently and 
giving us that ideal short, light, loose covering which sheds every year and makes shearing 
unnecessary (a great plus point for our breed).

Breed Standards – Type
The most important characteristic of all – a summing up of the entire animal – as stated in 
our Breed Standards the animal must give the impression of good balance, muscling and a 
vigorous appearance with masculinity in the ram and femininity in the ewe.
An excellent description if adhered to. The only problem is perhaps that we nowadays have 
a large panel of Inspectors and Judges and the drawback of the situation is that we do not all 
look at the sheep through the same eyes – some allowing personal preferences to influence 
their judgment.  The only solution to that situation is to appeal to them all to be fair to the 
animal, strictly apply the breed standards and not to allow personal preferences to dictate 
your decisions.

In closing, I would like to list a few of the instances where I think we could possibly have made 
better decisions or have placed more emphasis on certain aspects and/or practices:
[a]  In selecting for more meat on an animal, we have perhaps gone too far and created a 

situation which has adversely effected various traits. I have no concrete proof but am 
convinced the practice of over-selecting for the amount of meat has cost us dearly in the 
sought after traits such as adaptability, hardiness, conception rate, lambing ease, etc. etc.

[b]  In selecting for more breadth in the forequarter we went too far and also ran into big 
trouble with regard to walking ability and ease of lambing.

[c] Looking back, I think we have let the results in the Show ring have too great an influence 
on our selections. Those prizewinners are wonderful to look at, but are perhaps not always 
the most desirable animals to breed with.

[d] An evil practice that has crept in over the years is the over-preparation (just a polite way 
of saying over-feeding) of animals for the show ring and for the National Sales –many of 
these Sale animals really struggle to adapt to normal grazing conditions and end up by 
being a great disappointment to their new owners. Some have virtually been artificially fed 
since birth and I am afraid this all had a detrimental effect on our breed.

 
In closing, may I just point out that I am more than ever convinced that we have the 
most beautiful and most efficient Sheep Breed in the world – we can and should be very, 
very proud of the Dorper!
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orper projek 
reeds ‘n groot 

sukses

D
Gedurende 2010 het mnr. Mandla Ramathello die Departement van Landbou genader vir 
ondersteuning om ‘n projek te begin. Daar is toe besluit dat ‘n Dorperstoet ‘n geskikte projek 
sal wees aangesien daar nog nie ‘n soortgelyke projek in Suid-Afrika bestaan nie.  Aangesien 
hy oor die kundigheid en agtergrond beskik, op grond van soortgelyke projek wat mnr Leon 
van Niekerk in Australië begin het, is hy genader om te verneem of hy deel wil wees van so ‘n 
projek in Suid-Afrika. Na baie vergaderings saam met kundiges (Prof Pieter Fourie, Dr Fanie 
Steyn) en die Departement van Landbou is ‘n besigheidsplan gefinaliseer. Die besigheidsplan 
is tussen mnr Mandla Ramathello, Frans du Toit en Leon van Niekerk gesluit. Die naam Dorper 
Genetics is geregistreer. Leon het 100 stoetooie geskenk om die projek te begin.

Gedurende 2011 is nagenoeg 675 ontvanger ooie aangekoop en gedurende die tweede helfte 
van 2011 en begin 2012 is altesaam 833 embrio’s oorgeplant in die ontvanger  ooie. Hulle 
het met mnre Charel Strauss en Niekie Cilliers van Rooidam Dorperstoet ‘n ooreenkoms 
aangegaan om van hul beste ramme te gebruik vir die embrioprogram. 
 
Gedurende Junie 2011 is die projek amptelik van stapel gestuur tydens ‘n funksie op die 
plaas wat toevallig ook op die verjaardag van mnr. Nelson Mandela was. Daar is toe besluit 
om aan hom een ram en vyf ooitjies te skenk. (Hulle glo dat oud President Mandela die 
bekendste Dorperboer in die wêreld is). Mr Mandla Mandela (kleinseun ) het die skape in 

ontvangs geneem namens die Mandela stigting, (mnr Mandela was siek en kon nie self die 
skape ontvang nie). Die eerste 72 embrio’s is deur die projekeienaars self gefinansier en is 
gebore gedurende September 2011. Die eerste lammers vanuit die amptelike projek fondse 

Leon van Niekerk derde van links en Mandla 4de van links
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is gebore gedurende Maart 2012. Gedurende die 2012/13 finansiële jaar is daar weer 1000 
embrio’s gespoel. Al hierdie embrio’s is gespoel uit van die beste genetiese materiaal in die 
land. Tot op datum is nagenoeg 438 stoet lammers gebore.
 
Gedurende Februarie 2012 is daar ‘n ooreenkoms met kopers van Brasilië aangegaan en 106 
embrio’s is as die resultaat hiervan na Brasilië uitgevoer. Reeds op hierdie stadium het dit 
duidelik geword dat die projek suksesvol gaan wees omdat dit ook teen ander telers moes 
meeding vir die uitvoerkontrak van die embrio’s.
 
Gedurende die Wêreld Dorper en Wit Dorper Kampioenskapskou te Pretoria in Augustus 
2012 word vir die eerste keer in die jong klasse geskou aangesien dit die enigste klasse was 
waarin die projek  diere beskikbaar gehad het en verower die volgende pryse ( aangesien Leon 
verpligtinge in Australië gehad het, het  mnr Ramathello en Du Toit die skou bygewoon.)
      
Dorper ooilam 40-50kg:   derde plek, 
Dorper Ramlam 45-60kg: derde plek, 
Dorper Ramlam 60-75kg : vyfde plek
 
In September 2012 het die Universiteit van Tegnologie hul Dorperkursus op die plaas 
aangebied. Prof Pieter Fourie het die studente vergesel en mnr Theuns Botha was 
die kursusleier. Twee swart studente van die Universiteit van Tegnologie doen in 2012 hul 
praktiese jaar op die Dorper Genetics projek. Gedurende November 2011 was die eerste 
nagenoeg 75 ramme markgereed en het hulle begin om voelers in die mark uit te steek 
welwetende dat hulle uitstekende gehalte diere en genetiese materiaal het. Daar is met 
Hannes Kriel en sy seun Dawid (Dahenca 5 Dorperstoet) gereël om hulle te kom help met die 
klas en seleksie van ramme en tydens hierdie oefening het Hannes aan hulle ‘n aanbod van 
R50 000-00 vir ‘n ram gemaak, wat deur die drie vennote aanvaar is.  Hannes en Dawid Kriel 
is bekende telers en daar kan dus met reg gesê word dat hierdie projek binne 18 maande 
vanaf implementering’ n verskil maak. Voorwaar ‘n uitsonderlike prestasie.
 
Tans word ramme voorberei vir die Internasionale veiling in Upington  en 10 ramme vir die 
Nasionale veiling in Bloemfontein gedurende Maart 2013. Hulle verkoop ook ramme van die 
plaas af.
 
Dorper Genetics en Leon van Niekerk is ook genomineer vir die SA STAMBOEK ELITE 2013: 
Stoetteler van die Jaar - Ontwikkelende Sektor en  SA STAMBOEK ELITE 2013: Mentor aan 
Ontwikkelende Boere .

Mandla (verkoper) met Hannes en Dawid Kriel (kopers)
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estuursmaatreëlsB

Voorbereiding van ooie vir die 
komende teelseisoen is baie belangrik 
om optimale besetting en die 
maksimum hoeveelheid lammers te 
verseker.  Die bestuur van droeë ooie 
word baiemaal agterwee gelaat.  In 
hierdie artikel word ‘n paar belangrike 
punte m.b.t die bestuur van nie-
dragtige ooie uitgelig om goeie 
besetting in die hand te werk.  

Voeding
Met voeding voor die aanvang 
van die teelseisoen word daarna 

gestreef om ooie in ‘n uitstekende kondisie te hê wanneer die ramme by die ooie kom.  
Ooie se kondisietelling moet ongeveer 3,5 uit ‘n punt van 5 wees om optimale besetting te 
verseker.  Die kondisie van die ooi met paring is verder een van die heel belangrikste faktore 
wat nie net haar melkproduksie en dus groei van haar lam(mers) met die daaropvolgende 
lamseisoen bepaal nie, maar ook die koste van byvoeding.  Hoe beter die kondisie van die 
ooi met paring is, hoe minder byvoeding word gedurende laatdragtigheid en veral tydens 
laktasie benodig omdat die ooi van haar liggaamsvetreserwes as energie kan gebruik.  Vir ‘n 
winsgewende skaapboerderyonderneming is dit dus van kritieke belang om teelooie in die 
regte liggaamskondisie met paring te kry.  Daar moet dus alreeds lank voor die ramme by die 
ooie kom na die kondisie van die ooie opgelet word sodat aanvullende voeding gegee kan 
word indien dit nodig is.  Dit neem ongeveer 6 maande vir die eiersel wat bevrug gaan word 
om te groei en te ontwikkel.  Dit spreek dus vanself dat ongunstige toestande selfs so ver as 
6 maande gelede ‘n impak kan hê op die komende teelseisoen.  Onvoldoende voeding in die 
voorafgaande ses maande voor paring is dikwels die rede hoekom swak besetting en minder 
tweelinge gekry word, alhoewel ooie in ‘n uitstekende kondisie met paring was.

Die teel van jong ooie of vervangingsooie bied unieke uitdagings aan die kleinveeprodusent.  
Hoe vroeer hierdie ooie gepaar kan word hoe hoër is leeftydopbrengs uit die ooi en hoe 
groter die wins.  Jong ooitjies kan gepaar word wanneer hulle 70% van hul volwasse massa 
bereik het.  Dit beteken dat jong ooitjies suksesvol gepaar kan word op ‘n ouderdom van 6-9 
maande.  Die ekstra lammers en die verhoogde wins maak dit ‘n aanloklike geleentheid vir 
kleinveeboere.  Dit is egter van uiterste belang dat jong ooitjies goed uitgegroei is voordat 
hulle gepaar word en dat hulle aanhou om goed te groei gedurende dragtigheid en laktasie 
sodat hulle aanvaarbare gewigte en kondisie het wanneer hulle geteel word as tweetandooie.  

Ovulasietempo word beinvloed deur die vroeë groeitempo van jong ooitjies.  Ooitjies wat 
goeie voeding ontvang en goed groei gedurende die eerste 12 maande van hul lewens, het 
meer ovulasies as ooitjies wat nie goed gegroei het nie.  Dit bly die geval al verwyder latere 

om in gedagte te hou voor die 
aanvang van die teelseisoen vir 

optimale besetting in ooie 
- Dr Frans Jooste (B.V.Sc., MmedVet(gyn), DipECAR, MRCVS.

GeneCo, Philipstown, Northern Cape
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voeding as volwasse ooie die verskil in liggaamsmassa tussen die twee groepe.  Dit is dus van 
uiterste belang dat vervangingsooitjies in geen stadium vanaf geboorte tot paring massa 
moet verloor nie aangesien dit die leeftydreproduksiepotensiaal permanent en onomkeerbaar 
verlaag.  Vir elke 1kg wat ooie swaarder is met die aanvang van die teelseisoen verhoog die 
lampersentasie met ongeveer 1,5%.  

Mineraal en vitamien tekorte moet ten 
minste 4-6 weke voor die begin van die 
teelseisoen aangespreek word.  Die 6 
belangrikste spoorelemente vir veeboere is 
Sink, Mangaan, Koper, Kobalt, Selenium en 
Jodium.  Hierdie spoorelemente is belangrik 
vir optimale groei, produksie, reproduksie 
en algemene gesondheid.  ‘n Voordelige 
effek met middels soos “Multimin” en 
Vitamiene A en E kan gesien word in areas 
waar tekorte voorkom.  Dit is baie belangrik 
dat boere moet weet watter tekorte, indien 

enige, op sy plaas voorkom.  Dit is nie sinvol om diere voor die voet te behandel as daar nie 
‘n tekort is nie en dit kan boonop gevaarlik wees om diere aanvullings te gee as daar nie ‘n 
tekort bestaan nie soos in die geval met kopertoksisiteit.  Deur bloed-en lewermonsters in 
samewerking met u plaaslike veearts te ontleed, kan boere belangrike inligting kry oor wat die 
voedingstatus van sy vee is.

Prikkelvoeding
Om goeie ovulasietempos te verseker in die komende teelseisoen is dit baie belangrik dat die 
ooie die regte gewig in kondisietelling het  met die aanvang van die teelseisoen.  Swaarder 
ooie het ‘n hoër vlak van meerlinggeboortes in vergelyking met ligter ooie of ooie in swakker 
kondisie.  Dit is egter ook baie belangrik om die ooie op ‘n stygende peil van voeding te hê.  
‘n Toename in liggaamsmassa en kondisie is voordelig vir die ovulasietempo en ‘n afname in 
gewig en kondisie beïnvloed die ovulasietempo negatief.  Dit is makliker om ligter ooie te laat 
toeneem in gewig, maar dit moet ook genoem word dat dit meer nadelig is vir ligter ooie om 
gewig te verloor as wat dit is vir ooie in beter kondisie.  Prikkelvoeding het ten doel om ooie 
kort voor die teelseisoen in gewig te laat toeneem.  

Om ‘n goeie prikkelrespons te verkry is ‘n hoë vlak van voeding nodig vir drie weke voor die 
aanvang van die teelseisoen.  ‘n Prikkeleffek kan verkry word deur ooie op goeie gespaarde 
weiding te sit of om om ooie te skuif na goeie kampe wat gespaar is vir die doel.  Lekke en 
graanbyvoeding word ook baie gebruik om ‘n prikkeleffek te verkry.   

Prikkelvoeding en teling op lusernlande kan ovulasies onderdruk en die hoeveelheid lammers 
kan soveel as 40% minder wees.  Dit is as gevolg van die stof Coumestrol wat in lusernplante 
voorkom.  Die vlakke van Coumestrol is hoër in lusern wat deur swamsiektes besmet is en 
daarom onderdruk nie alle lusernweidings die lampersentasie met dieselfde hoeveelheid 
nie.  Dit word aanbeveel dat ooie ongeveer 2 weke voor die begin van die teelseisoen van 
lusernweidings verwyder word.  Die ooie kan teruggeplaas word op die weidings na die 
teelseisoen.  

Immunisering en dosering
Alle ooie behoort teen die volgende siektes ingeënt te word:
• Bloutong.  Bloutong is ‘n virussiekte wat deur muggies oorgedra word en in die laatsomer 

en herfs, wanneer muggiegetalle skerp toeneem ‘n probleem is.  Dit bestaan uit drie 
afsonderlike inspuitings wat drie weke uitmekaar toegedien moet word en immuniteit 
verskaf teenoor die belangrikste stamme van die virus wat in die omgewing voorkom.  
Die rede hoekom die 3 inspuitings op verskillende tye toegedien moet word is omdat 
die verskillende stamme van die virus waarteen geïmuniseer word, verskillende 

Mineraal en vitamien 
tekorte moet ten minste 
4-6 weke voor die begin 

van die teelseisoen 
aangespreek word.
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reaksietye met betrekking tot immuniteit het.  Indien die 
verskillende inspuitings saam toegedien sou word, sal 
die dier ‘n immuunreaksie ontwikkel teen die stamme 
wat die vinnigste reaksietyd het en sal daar dan geen 
immuunrespons teenoor die ander stamme wees nie.  Dit 
is dus ‘n sinnelose praktyk van sommige boere om die drie 
verskillende inspuitings saam toe te dien. 

• Klostridiale siektes (Bloednier, bloedpens, sponssiekte 
ens).  Baie goeie multivalente entstowwe (entstowwe 
wat teen meer as net een stam van Klostridia immuniteit 
verskaf) is in Suid-Afrika beskikbaar.  Dit is van uiterste 
belang dat boere seker maak diere is goed beskerm teen 
Klostridiale siektes aangesien hierdie siektes gewoonlik 
skielike vrektes tot gevolg het en teen die tyd dat daar agtergekom word daar is ‘n 
probleem, is die skade al baie groot.  Diere word gewoonlik nie siek gesien nie, maar word 
dood aangetref.  

• Enzootiese aborsie.  Dit is ‘n siekte wat groot ekonomiese verliese veroorsaak in 
skaapkuddes.  Dit is ook ‘n baie belangrike toestand omdat dit oordraagbaar is na mense 
en sterftes kan veroorsaak.  ‘n Goeie aanduiding dat enzootiese aborsie in ‘n kudde 
teenwoordig is, is dat die skandeerdata op 42 dae nie klop met die hoeveelheid lammers 
wat gebore word nie.  Ongeneesbare, permanente draer ooie, wat normaal lam is die bron 
van besmetting in ‘n kudde.  Ongeënte jong ooie loop die grootste risiko om hul lammers 
te verloor en daarna permanente draers van die siekte te wees.  Die beste manier om 
hierdie siekte te voorkom is om alle jong ooie met ‘n lewendige Chlammydia entstof te ent 
wanneer hulle 5-6 maande oud is.  

• Slenkdalkoors.  Hierdie siekte kom voor in jare met bogemiddelde reënval.  Dit is 
ook ‘n virussiekte soos bloutong wat deur muskiete oorgedra word.   Die gevolge van 
Slenkdalkoors besmetting in ‘n kudde is katastrofies.  ‘n Groot getal aborsies kom voor 
en volwasse skape vrek ook.  Slenkdalkoors kan ook na mense oorgedra word en dit kan 
sterftes veroorsaak.  ‘n Goeie lewendige entstof en ‘n ge-inaktiveerde entstof word by die 
Onderstepoort Veterinêre Institituut vervaardig.  

• In sommige areas/plase kan addisionele entstowwe nodig wees indien probleme 
ondervind word met ander siektes/toestande.  U plaaslike veearts sal in hierdie verband 
advies kan gee.  

Alle inentings behoort volledig toegedien te wees ten minste 4 weke voor die aanvang van die 
teelseisoen.  Ontwurming behoort ook toegedien te word 4-6 weke voor die aanvang van die 
teelseisoen indien dit nodig is.  

Die gebruik van Koggelramme
Koggelramme kan met groot vrug gebruik word ongeveer twee weke voor die begin 
van die teelseisoen.  Koggelramme is baie effektief om ooie seksueel aktief te kry en dit 
sinchroniseer ook tot ‘n groot mate die hittesiklusse van ooie.  Die koggelrameffek voor die 
teelseisoen word beslis onderbenut.  Die effek van koggelramme is die gevolg van Feromone 
wat teenwoordig is in die wol en wolwas van ramme.  ‘n Voorvereiste om ‘n goeie respons te 
verkry met koggelramme is dat die ooie vir minstens vier tot agt weke voor die begin van die 
teelseisoen van alle manlike diere afgesonder moet wees.  Dit sluit ramlammers, ramme en 
bokramme in.  Die ooie mag nie manlike diere kan ruik, sien of hoor nie en ‘n goeie duimreël 
is dat daar ten minste een kilometer tussen ramme en ooie moet wees.    Koggelramme word 
gewoonlik vir 10-14 dae tussen ooie gelos, maar dit kan vir so kort as 48 uur gedoen word.  
Die effek van koggelramme is meetbaar binne ‘n halfuur nadat dit tussen die ooie geplaas is.  
Ongeveer een koggelram per 100 ooie is voldoende.   

Binne ongeveer twee tot drie dae nadat koggelramme tussen ooie geplaas is, ovuleer die 
oorgrote meerderheid van die ooie.  Hierdie eerste ovulasie gaan egter met ‘n ‘stilhitte’ 
gepaard en die ooie staan nie vir die ramme om gedek te word nie.  Ongeveer ‘n kwart 
van die ooie sal na die hierdie eerste ovulasie van die seisoen ‘n kort siklus hê en sal weer 19



ovuleer ongeveer 4-8 dae na die eerste ovulasie.  In hierdie ooie gaan die tweede ovulasie weer 
gepaard met ‘n ‘stilhitte’ en sal die ooie weer nie staan om gedek te word nie.  Die res van 
die ooie, wat nie ‘n kort hittesiklus het, en weer ‘n ‘stilhitte’ het nie, sal ‘n siklus van normale 
lengte hê.  Hierdie ooie sal dan ongeveer 17 dae na die eerste stilhitte (dit is ongeveer 18-20 
dae na die koggelramme tussen die ooie geplaas is) weer ‘n hitte wys.  Hierdie hitteperiode is 
dan normaal en ooie sal staan om gedek te word.  In die ongeveer 25% van ooie wat ‘n tweede 
‘stilhitte’ gehad het, is die hittesiklus na die tweede stilhitte normaal en hierdie ooie sal staan 
om gedek te word ongeveer 22-24 dae nadat die koggelramme tussen die ooie geplaas is.  Die 
koggelrameffek het dus twee piek hitteperiodes tot gevolg wat onderskeidelik ongeveer 19 
en 23 dae nadat die koggelramme by die ooie geplaas is, gebeur.  As gevolg hiervan sal die 
meeste ooie (tot 80 %) binne ‘n periode van sewe tot agt dae deur teelramme gedek word.

Voordele van koggelrameffek
• Dit sinchroniseer ooie om oor ‘n korter periode op hitte te kom en dus veroorsaak dit  ‘n 

baie korter lamseisoen. Die korter lamseisoen vergemaklik lambestuur deurdat daar 
minder stertkant lammers is en ‘n meer eenvormige groep lammers bestuur moet word.

• Dit verhoog lampersentasie deurdat dit die ovulasietempo verhoog.  
• Aangesien die ooie oor ‘n korter periode lam, word die byvoedingsperiode verkort en 

terselfdertyd word die byvoeding meer doeltreffend benut omdat die meeste ooie dit op 
die regte tydstip van laatdragtigheid ontvang.

• Die bestuur van die groep ooie word ook vergemaklik en is meer effektief omdat ooie 
gesinchroniseer is en op min of meer dieselfde stadium van dragtigheid, laktasie en 
periode na lam is. 

Dr. Frans Jooste is ‘n dierereproduksiespesialis verbonde aan GeneCo. GeneCo spesialiseer in 
semenbevriesing, laparoskopiese inseminasie en embriospoeling in kleinvee.  Dr. Jooste kan gekontak word 
by 0833085277. 



Gary Simon: Raadslid

en jou Raadslede:K
- vervolg vanaf bladsy 6

Wanneer en Waar is jy gebore? 
Ek is gebore op 9 Oktober 1966 in Colesberg se "ou" hospitaal.  
Amper so saam met oorlede oom Paul wat dan ook vir my 
voordele ingehou het in die vorm van 'n jaarlikse vakansiedag.
Waar het jy skool gegaan?
My skoolloopbaan het op Aliwal-Noord by die Holy Cross 
Convent begin vanaf 1973-1975 (Sub-A - St. 1).  Die Duits-
afkomstige nonne was erg kwaai - seker afstammelinge van 
Hitler.  Gedurende 1976 is ek na Saint Andrews in Bloemfontein.  
Ek het dan ook daar gematrikuleer in 1984 en dit was baie 
gelukkige jare.
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe lyk ‘n 
normale dag in jou lewe?

Na skool is ek weermag toe en daarna Grootfontein toe.  Ek is met my dierbare wederhelfte, 
Zelda, getroud in 1999 en het 2 seuns, Gareth en Matthew.  Zelda hou skool op Gariep Dam 
en behartig ook 'n gastehuis op die plaas. Die seuns gaan skool op my alma mater en hulle 
is my trots. Ons stokperdjies is tennis, rugby, krieket en vars- en seewaterhengel.  Ons woon 
op Vlakplaats in die Bethulie-distrik in die Suid-Vrystaat. Die seuns is in die koshuis en Zelda 
hou skool.  Ek bemoei my daagliks met my Dorperstoet en boerdery en doen elke dag wat op 
daardie dag prioriteit is.  Dus is geen 2 dae dieselfde nie.  
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?
My pa, Cecil Simon, het in 1967 - 'n jaar na my geboorte - met Dorpers begin boer.  Dus het 
ek van kindsbeen af grootgeword met Dorpers en so het my passie en liefde vir die Dorper as 
ras oor die jare gegroei.
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat?
Ek sou graag wou sien dat die Dorper terugbeweeg na 'n geharde veldskaap - dit is immers 
waarvoor die Dorper geteel is.  Dat die klem sal verskuif van prentjiemooi gevoerde diere 
na geharde veldskape met 'n goeie bouvorm, aanpasbaarheid, sterk moederseienskappe, 
hoogs vrugbaar en lammers produseer met 'n baie goeie gehalte karkas.   
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ………
 ... as 'n groeiende ras wêreldwyd wat sy terugkeer gemaak het na al die negatiewe media-
dekking.  'n Ras wat weer sy plek in Suid-Afrika volwaardig volstaan.
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Colene Grevelink: Raadslid

Wanneer en Waar is jy gebore? 
Ek is 1 Feb. 1970 in Porterville in die Wes-Kaap gebore. (darem 
nog nie heeltemal in die argief nie)
Waar het jy skool gegaan?
Laerskool was ek in 'n plaasskool waar die bussie ons elke 
oggend teen die teerpad, nie ver van ons huis opgelaai het. 
Hoërskool was ek in Hoërskool Porterville.
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe lyk 
‘n normale dag in jou lewe?
Ek het op 'n saai- en veeplaas in die Wes-Kaap grootgeword.  
My pa was 'n Vleismerinoteler en daar het my liefde vir die 
stoetbedryf begin.
Ek is getroud met Charles en ons bly in Petrusburg distrik.  Ons 

het 2 dogters (Nicola 13jr en Charlene 11jr).  Die kinders is in Hoërskool Sentraal en Primêre 
Oranje Meisieskool en daarvolgens ry ek meeste van die tyd Maandae en Vrydae skoolkar.
Ek is 'n natuurmens en baie lief vir die buitelewe en het 'n groot liefde vir diere en geniet dit 
om met hulle te werk.  Dit is vir my 'n groot voorreg om op 'n plaas te kan bly en my liefde 
en aanvoeling te kan uitleef en so ook ons kinders na aan die natuur te kan grootmaak.  Dit 
oorkom alle struikelblokke wat partykeer die boerdery tref. Teling van diere is vir my baie 
interessant en bly 'n groot uitdaging. Ons as familie is ook baie lief vir Saalperde en neem 
gereeld aan Saalperdskoue deel.
Ons is skaap- en beesboere met 'n beesvoerkraal.  So op 'n normale dag in my lewe is ek of 
besig in die beeskraal om met beeste te werk of besig in die skaapkraal om met skape te 
werk.
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?
Ons het 19 jaar gelede begin om te boer en het gekies om met 'n vleisras te boer en nie 'n 
wolras nie.  Omdat die Dorper die beste vleisskaap in die wêreld is, het ons hom gekies en 
kyk tot vandag toe nie terug oor die besluit wat ons gemaak het nie.
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat?
Ja, net die slegte gewoonte om partykeer deur die drade te wil kruip, maar nou moet ek 
byvoeg dat die drade dan maar 'n bietjie aandag ook nodig het, maar hulle het definitief die 
vermoë om 'n swakplek baie gouer uit te snuffel as enige ander ras.
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ………………….
Oor die algemeen dink ek ons stoetbedryf se skape dra genoeg vleis. Oor 5 jaar, met die 
tegnologie wat ons gebruik en ons bou voort op die vrugbaarheid van ons diere, gaan ons 
met baie meer diere op veilings sit wat mooi is en wat aan die regte vleiseienskappe voldoen 
d.w.s. ons stoet en tipes diere gaan meer word en ons kuddediere minder.  Die Dorper gaan 
steeds die gewildste vleisras wees en gaan al hoe gewilder raak weens voedselsekerheid 
wat 'n groot probleem is vir die toekoms.  Proteïene, en by name rooivleis se proteïene is die 
mees belangrike voedingstof wat die menslike liggaam benodig.  Baie boere besef nog nie die 
volle portensiaal van genetika nie.  Hulle sal dit al hoe meer moet gebruik om in die toekoms 
mededingend te bly.
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In the article I wrote for “Dorper News 2012” I mentioned the 
fact that there was another Grootfontein Dorper Course story 
that I could tell – this one puts me in rather a difficult position 
as it is really a story told against myself - I cannot say I am really 
very proud about all the “happenings” that took place but in 
retrospect I must admit it was terrific fun!
 
As mentioned in my last article, the Dorper Council appointed 
me as a Junior Inspector during the latter part of 1963 or early 
1964 and I was appointed as a Senior Inspector not very long 
afterwards – whatever the case, I was appointed as one of the 
Course leaders for the 1964 Grootfontein Course. Very nervous 

but determined to attempt it once again, I duly accepted the appointment. My good Dorper 
friend from Tarkastad, the late Hugo Vosloo was getting married within a short while and he 
also decided to attend the course again in order to have a sort of final fling before this big 
event took place!  
All went very well the first day and I managed to cope fairly well as one of the course leaders/
instructors – as sometimes happens when you meet up again with old friends whom you 
haven’t had contact with for a while, you just automatically tend to organize an impromptu 
reunion. This we of course did that first evening and we all had a glorious time at our usual 
watering place in the Bar of the Grand Hotel in Middelburg.
By 10.00 pm (pub closing time in those days!) we were all very strong and in very good voice 
(perhaps even a bit loud!!) but rather hungry, so we decided to relocate to a Restaurant just 
across the road. We were singing at the top of our voices and in between songs, discussing 
our usual “Nat/Sap” politics. To be fair, the management did ask us to quieten it down, but I 
am sorry to say, this request was totally ignored and which resulted in a member of the South 
African Police force being summoned to officially warn is that we were disturbing the peace 
and/or possibly causing damage to property.

As I was standing on a table conducting the singing at that stage, the official warning from 
the “Konstabel” was directed at me and I went to endless trouble to assure him and the 
Restaurant management that we would gladly pay for any damage we caused. Eventually he 
seemed satisfied and departed but unknown to us, this member of the Force stood at the door 
listening. We had stopped singing but were still very strong on the politics and most of the 
discussion concerned the “Sappe” – unfortunately for us, he thought we were referring to the 
South African Police Force (SAP) and not the South African Party as we really were. Because 
he thought we were being derogatory about the Police he was absolutely furious and marched 
back into the Restaurant and promptly informed me that he was placing me under arrest. 
This took us all by surprise but he would not even listen to our explanations and was totally 
unmoved even when all 12 of my pals informed him that they were all going to accompany me 
to the charge office.  By this time we had nearly reached the door and I stopped dead in my 
tracks and told him I would only consent to go peacefully if he arrested me and read me my 
rights in my home language – I suddenly could not understand Afrikaans!
He just could not manage to do it in English and when another good friend, the late Thys 
Louw (later MP for Queenstown) further informed him that the Commissioner of Police in 

- By Rodney Rayner  (Part 9)

Rodney Rayner
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Middelburg was a personal friend of his and he would immediately take the matter up with 
him, the poor Policeman reluctantly had to let us go – but with the insistence that this was a 
“Finale Waarskuwing”!
That, however was not the end of the episode and much drama was to follow. We returned to 
the Hostel at Grootfontein where we were all staying and needless to say still full of the joys 
of life and joking about how close we had been to spending the night in jail. We found quite a 
number of the people attending the Course still up and about and when we told them of our 
experience, everyone thought it absolutely hilarious – this included the then Vice-President of 
the Dorper Society, who was actually so tickled by the incident that he even came and joked 
about it in our room before he went to bed. Before we were even up the next morning, he 
again paid us a visit and once more laughing and joking about the previous evening and our 
near “nag in die tronk”.

After breakfast the course continued as usual, but when all the others had stopped for the 
lunch break, I was still busy with my group explaining something. I was concentrating so hard 
that I never even noticed a small group of people standing waiting for me to finish.
This group consisted of the President of the Dorper Society (there by chance on a visit 
to the course), the Vice-President (the same one who was previously so amused by our 
experience) and one other member of the Dorper Council. They wanted a word in private 
with me and used it to the full by giving me a very harsh and detailed lecture on the previous 
nights “happenings”- which in retrospect I suppose I did deserve, so that reprimand I could 
understand, but when they informed me that in future I was not to “mix” with the course 
students and that I must hold myself “aloof and apart” from them, I just could not take it. 
Three times I asked them if they were really serious about that last statement – especially the 
part about me not mixing with my mates – and they remained adamant and confirmed it each 
time.
I was so upset and angry that I did not even bother to make any further comment, but 
went straight to my room and told my friend Hugo that we must pack our things and leave 
for home immediately. There happened to be quite a large gathering in our room at that 
stage and they of course insisted on knowing the reasons for our pending departure and 
I was eventually persuaded to tell them what had happened. The strong reaction to the 
committee’s attitude towards me about the previous night’s episode was unbelievable – I had 
no idea what they had in mind, but they asked me to please delay our departure until that 
evening. The upshot of it was that they went to the authorities and told them they were all 
leaving if I left and that would have been the end of the course. I pleaded with them to re-
consider as I did not want to be the cause of disrupting the course, but they were adamant – 
unless I received an apology from the Committee, they were all leaving. Well, the Committee 
duly invited me for a drink with them that evening and the apology was indeed forthcoming 
– the rest of the course passed smoothly and without any further crises or incidents. Strangely 
though, I was twice invited out to supper during the rest of the week, and both times all the 
Committee members were present – without doubt to keep an eye on me!
Many years later and on reflection, I can’t blame that particular committee for their attitude, 
and I suppose we could really have celebrated our reunion in a much quieter (“ordentlike”) 
way but I can assure you, we had a glorious time and a terrific amount of fun - I would not have 
missed it for anything in spite of feeling “‘n bietjie skaam” about the role I played!
 
A few interesting incidents have also taken place at other venues – one that comes to 
mind was at a course we held in the Kroonstad district – on the farm of Andries and Orpie 
van Niekerk when they were still living in the “Vrystaat”. During the Course we were once 
more very busy with light-hearted discussions over the current political situation – a slight 
difference this time as it was not only the normal Nat / Sap situation - there was a very strong 
feeling that a more right-wing party should come into being – this did naturally lead to some 
rather heated arguments at times.
On the last evening before the exam we were all enjoying ourselves at the usual end of course 
party when someone switched on the TV News bulletin – the main News item that evening 
was that 5 very prominent National Party members had crossed the floor in Parliament to 
the opposition side in order to form the “Konserwatiewe Party”. A great majority of those 
present were extremely excited and thrilled with the announcement – there were great 
celebrations far into the night! Needless to say, those of us not so right-wing, were shocked 25
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into silence but so outnumbered that we did not even try to argue with anyone or even make a 
comment – we just accepted the situation, and for once were forced into silence – but we did 
stay and enjoyed the rest of the party. (Politics in those days were really very different to what 
it is today – we would have fierce, heated arguments but still be able to laugh and be friends 
at the end of it - strangely enough even still enjoy a drink and a laugh together - we certainly 
enjoyed it all!).
 
During another course at the same venue we had a problem one morning with one of the 
gentlemen taking the Senior Course. Firstly he did not pitch up for breakfast, which we 
thought was rather strange, but it was only when we went to look for him that we discovered 
how ill he was. He was sitting on the steps of the rondavel and looking really dreadful – it was 
obvious that he would have to get to a Doctor as soon as possible and Orpie obliged by taking 
him into town – fortunately it was not too serious – just a touch, but a rather severe tough, of 
alcoholic poisoning caused by over-indulgence over the previous couple of days. This incident 
certainly had an amazing influence on the rest of those attending that particular course – for 
the rest of the time, a very dramatic drop in the amount of alcohol consumed!
Incidentally the gentleman concerned was doing his Senior Course at the time and passed 
his exam with flying colours – not long afterwards he also passed the judges exam and was 
appointed as both a Judge and an Inspector by our Dorper Council, a job which he excelled at 
for a few years – tragically he was killed in a motor accident and was lost to both the Dorper 
and Boer Goat Industries  – his name was Heinrich van Tonder from the Steytlerville district in 
the Eastern Cape – a very popular man and a truly great character. 

Just prior to his death he had been appointed to be a Judge at both the Dorper and Boer Goat 
National Championships of that particular year – no one had had that honour before, so it 
would have been a first, but unfortunately it was just not destined to happen. 
During that same course another incident took place – a very likeable young breeder from the 
northern part of the Eastern Cape was doing reasonably well, also on the Senior Course, but 
was having a few problems in expressing his reasons with regard to the placing of the sheep. 
In the final exam, when he had completed his practical placing and discussion of 5 ewes, I 
told him he had done well but then, of course, he still had to do the same with the Rams – 
with them unfortunately it did not go quite as smoothly. I asked him a few questions and he 
got so rattled that he suddenly just freaked out, went straight to his motor car and took off 
at a terrific pace, apparently did some “spins” in the road (we saw the evidence afterwards), 

returned to the shed where we were still busy with the exam, did more ”spins” there with 
the car and eventually came back to where I was busy with another student – and meekly 
asked me if he could perhaps continue and try to finish his task.  I informed him that he most 



certainly could, and fortunately he did sufficiently well to be able to scrape through. He was 
thrilled and I for him, but I have in all the years of giving courses, never seen a worse case of 
“Exam Nerves”. 
Perhaps comparable to that incident but not as intense, was one that occurred during a Short 
Course Andries van Niekerk and I presented at the Colesberg Showgrounds. Both the Senior 
and Junior Courses had gone very well throughout the week – everything was organized  for 
the exam and everyone had completed the Theory section and we were just getting everyone 
in place for the practical section when we suddenly realized we were one lady student 
short.  So we had to find her before letting the others start. We eventually found her sitting 
by herself in one of the stables crying her heart out. At first she would not tell us what was 
troubling her but finally between all the sobbing and crying, we managed to discover that she 
was just suffering from “Exam Nerves” and once we had calmed her down and promised to 
assist and/or guide her if necessary, she was quite happy to continue. As it turned out, once 
she got going she recovered her composure, and she did not require any further assistance 
or guidance from us – she did the whole practical exam on her own in the end and thankfully 
managed to easily achieve the pass mark.
 
It is not only at Courses that we tend to have a lot of fun – sometimes one experienced these 
strange “happenings” at other venues such as Sales, Shows, Inspections etc, etc.
One such an occasion was at the National Sale in Bloemfontein, and I was the victim of a 
cruel joke (or perhaps I was probably the only one who thought so!) and I am sure it had to do 
with my pals remembering the “Police” incident at the Grootfontein short course some years 
before. 
Another Inspector (I cannot recall who it was) and myself were appointed to do the Inspection 
of the Rams at the August National Sale in Bloemfontein – in those days this was the most 
important sale of the year and used to attract a really large entry of Rams.
Anyhow, we had started and were busy classing when a Policeman called me to the side of 
the ring – I thought nothing of it as that particular Police Officer was always at our Sales and 
was very interested in Dorpers. I naturally assumed he wanted to ask me something about the 
rams, but soon discovered this was not the case because he insisted that he had to talk to me 
privately. Amazing how ones thoughts race when this occurs – has there been an accident, has 
someone got seriously ill, what crisis can it be?
Well it was none of those worries – he had been sent to question me about an incident which 
had occurred late the previous evening at a Roadhouse on the outskirts of Bloemfontein 
– following a complaint lodged by the management of this Roadhouse to the Police.  A 
case had been opened for the theft of crockery & cutlery, non-payment of account for food 
purchased and general disturbing of the peace and it was alleged that they had proof that I 
had been involved and was the “ringleader”! Well, I “skrikked” myself “yskoud”- I just did not 
know what to say or do, and here this Police Officer was insisting that I accompany him to the 
Charge Office. Just as I was about to start an explanation as to what had actually happened 
the previous evening, (because we had paid a visit to the Roadhouse in the early hours of the 
morning), I caught sight out of the corner of my eye of my two friends whom I had been with 
at the Roadhouse – they were standing at the far end of the judging pen, just about rolling on 
the ground with laughter at my predicament – yes, my two mates, Louis Muller & Lawrence 
Colleen had put this Police Officer up to the bluff and he really enjoyed playing along. There 
had been a slight incident during our visit to the Roadhouse, but that had been the two of 
them arguing with the manager about the plastic cutlery and plastic cups we had to use and 
telling him that we should only be charged half price.
The whole crowd present at the Ram Inspection thoroughly enjoyed witnessing my discomfit 
and embarrassment and I was teased unmercifully for the rest of that sale.
Unfortunately I never really got an opportunity to get those two mates of mine back for the 
trick they had paid on me, but it certainly did afford them and the others there a great deal of 
pleasure – for myself, I was absolutely panic stricken, for a while but greatly relieved when I 
realized that it was just a hoax – I quickly recovered!

More stories and incidents to tell you about next time – if the Dorper Newsletter should 
perhaps require another article!!
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It is once again a great honour to report on the Dorper Sheep Breeders Society’s activities for 
the past year. I am experiencing a feeling of togetherness among our members and whereas 
we recieved a lot of negative comments justified or not, from the public and the media the 
previous year; I am happy to report that this year the opposite is true and compliments are 
flowing in.  
In verlede jaar se jaarverslag het ek gemeld dat daar goeie vooruitsigte vir ons Dorperbedryf 
is vir die volgende jaar, omdat ons kon uitsien na goeie vleispryse en ook beter pryse vir ons 
ramme en ooie. Lammers se pryse het op ‘n stadium tot R60/kg gestyg en is tans op R46/kg, 
maar die verlaging in pryse was nie aan die verbruiker deurgegee nie. Ek glo dat dit ‘n saak is 
waaraan aandag gegee moet word en ons Genootskap kan verseker ‘n rol daarin speel.
Daar was ook groot belangstelling vir Dorpers in die buiteland en ongelukkig het bek en klou 
seer uitvoere aan bande gelê. Dit wil voorkom of Suid-Afrika sy grense in die nabye toekoms 
weer sal oop stel en ons vry van bek en klou seer verklaar gaan word. Dit beteken dat lede 
weer die uitvoermark kan betree en ek wil almal weereens uitnooi om die kantoor in kennis te 
stel as u belangstel om Dorpers uit te voer, sodat ons u naam op ons databasis kan sit. 
Dit is ook verblydend dat daar ook plaaslik so groot belangstelling in Dorpers die afgelope jaar 
was. My opregte dank aan alle lede en veral die klubs wat baie hard gewerk het deur die jaar 
om navrae van voornemende nuwe lede te hanteer en hulle aangemoedig het om met Dorpers 
te boer en ook as lid van die klubs en genootskap aan te sluit.  

 It is clear that the recession also left it’s mark on our industry,  but I am happy to report that the 
Society showed an increase in Sale income allthough there were nearly 1000 less animals sold on 
all Sales under the auspices of the Society than the previous year. Last year only 78% of Dorpers 
that were entered in sales were sold. This year showed a dramatic increase - 92% of all the 
Dorpers that were entered for sales were sold. This is a testiment to the quality of and demand for 
the  animals our members put up for sale.  

FINANSIES / FINANCES    
Uitgelaat vir die doeleindes van die Dorpernuus, maar is beskikbaar by die genootskap se 
kantoor vir enige lid van die DSTG.

LEDETAL / MEMBERSHIP
Die ledetal staan tans op 543 in vergelyking met verlede jaar se 583 (dubbelstoete en 
buitelandse lede ingesluit) 
Die meerderheid van die 40 lede wat minder is as verlede jaar, is buitelandse lede wie 
afgeskryf moes word.

INSPEKSIE DIENSTE / INSPECTION SERVICES
Ons inspekteurs werk steeds baie hard en daar is toenemende vraag na hulle dienste.
275 inspeksies is die jaar gedoen deur 26 inspekteurs in vergelyking met 323 inspeksie verlede 
jaar deur 29 inspekteurs.
10 Inspekteurs was vanjaar betrokke by die aanbied van kursusse. 

Die volgende Inspekteurs het kwalifiseer:
Mnre. S Malan, JJ Seymore, Werner Ferreira, Niekie Cilliers, Ben Grobbelaar, Willemse 
Visser en Dawid Kriel.

Die Dorperskaaptelersgenootskap van Suid-Afrika
The Dorper Sheep Breeders’ Society of South Africa

TWEE EN SESTIGSTE JAARVERSLAG VIR 
DIE PERIODE 1 APRIL 2011 - 31 MAART 2012

SIXTY SECOND  ANNUAL REPORT FOR 
THE PERIOD 1  April 2011 – 31 March 2012
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Die meeste inspeksies (25) was die jaar weer gedoen deur Mnr. Rodney Rayner. Baie dankie 
aan alle inspekteurs en beoordelaars vir julle harde werk en die bydrae wat julle tot die 
Genootskap gemaak het. Ek wil ook van hierdie geleentheid gebruik maak om een van ons 
ere Visie-Presidente, Oom Albert van Niekerk te bedank vir sy jare van onbaatsugtige diens 
onder andere as inspekteur. Oom Albert wat hierdie jaar 80 jaar oud geword het, het op 11 
Julie 2012 bedank as inspekteur. Dit is elke keer vir my ‘n voorreg om met Oom Albert te 
gesels en u telefoon oproepe is baie maal die hoogtepunt van my week. Dankie vir u advies, 
bedagsaamheid en die feit dat oom ons altyd so spesiaal laat voel. Alhoewel Oom Albert 
nie meer in die toekoms in u hoedanigheid as inspekteur ‘n bydrae sal lewer nie, twyfel ek 
geensins daaraan dat u in u persoonlike hoedanigheid nog steeds ‘n groot bydrae sal lewer vir 
ons Dorperbedryf. Baie dankie oom Albert en sterkte! Oom Ben Cronje het ook na baie jare 
die tuig as inspekteur neergelê. Dankie vir oom se groot bydrae tot ons bedryf.
 

VEILINGS / SALES
Pryse by veilings was vanjaar beter as verlede jaar en daar word steeds goeie gemiddeldes 
gehandhaaf .
Veilingsomsette het in 2012 met sowat R3,000,000 toegeneem teenoor 2011. 
Die res van die veilingsomsette is uitgelaat vir die Dorpernuus en is beskikbaar by die kantore 
van die DSTG.
Ons bedank al ons afslaers, KLK, BKB, CMW, GWK & ander instansies wat steeds goeie 
dienste aan die bedryf lewer.

DORPER 21
Only 62 members of our Society still send in  their Dorper 21 data  on a regular basis. Although 
Dorper 21 is not compulsory anymore, there is still a demand for performance tested animals. 
Last year I did mention that members will struggle to export animals and embryos without 
pedigrees. It now seems that it will not only be a struggle to export, but rather nearly 
impossible. I would therefore urge those members who stopped doing performance testing to 
reconsider their decision with regards to Dorper 21 if you still want to export Dorpers. 

PUBLIKASIES / PUBLICATIONS
Die Dorpernuus 2012 is gedruk en gesirkuleer. Ons het uit verskeie oorde komplimente 
ontvang oor vanjaar se Dorpernuus en ek wil almal bedank wat daarin geadverteer het of ‘n 
bydra gemaak het deur artikels te skryf.  Ons verspreidingslys groei steeds en ek wil u verseker 
dat die Dorpernuus nie net deur ander telers gelees word nie.

PROMOSIEWERK / PROMOTIONS
• Die Dorper logo pryk steeds op Grootfontein se Pannar rugbyweek dasse en die jaar spog 

hulle met ‘n Dorper pet ook. 
• Die Dorpersaal te Grootfontein se begroting is reeds goedgekeur en sal eersdaags klaar 

wees.  
• Ons het weereens Richmond se kuddekompetisie ondersteun.
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• Klubs het aan verskeie Expo’s soos Bien Donne asook Agri Mega deelgeneem namens die 
Genootskap.

• Borgskappe is aan die jeugskou toegestaan.
• Pryse en sertifikate is weer geskenk en oorhandig by die Nasionale Karkaskompetisie 

waar dorpers die oorhand gehad het. Dankie aan Hennie Human wat die Genootskap daar 
verteenwoordig het. 

• ‘n Baie geslaagde kuddekompetisie is te Middelburg en ook Steynsburg gehou tydens die 
Landbouskou.

• Ons het hierdie jaar ook ‘n Dorperbylaag in die Landbouweekblad gehad. Weereens 
dankie aan alle lede wat ons met advertensie ondersteun het om die bylaag wel moontlik 
te maak. Aan die persone wat Landbouweekblad besoek het om artikels oor te skryf, 
baie dankie dat u ingewillig het om dit op ‘n kort kennisgewing te doen. Ons sal met die 
volgende bylaag hopelik meer tyd hê en sodoende meer asook ander lede en persone 
kan betrek.  Die oplaag was meer as 60,000 en ons het ongelooflike positiewe terugvoer 
gekry. Dankie ook aan Charl Saunderson vir sy bydra wat hy gemaak het; nie net in die 
Dorperbylaag nie, maar ook as Skaapboer van die jaar. Die toekenning wat een van ons 
lede te beurt geval het; het baie vir ons ras beteken en dit was lekker om met een van ons 
lede te spog asook met ons Ras.

• Die Dorpers het ook op 4 geleenthede die kollig gesteel en was te sien op TV2 sowel as op 
KYKnet. Die reklame waarde van die TV programme kan nie in geld geskat word nie, maar 
dat dit baie positiewe reaksie uitgelok het kan die kantoor van getuig. Dankie aan almal 
wat dit moontlik gemaak het. 

NAMPO
Overvaal en Bosveld Klub het die stalletjie hanteer en dit was regtig ‘n plesier om saam 
met hierdie klubs te werk. Ons het baie besoekers gehad en ook groot belangstelling in die 
Dorperras, hoewel Nampo nie so besig was soos verlede jaar nie was die besoekers die jaar 
mense wat nie kom kyk het na ons Dorper Stalletjie nie, maar eerder mense wat regtig in 
Dorpers belanggestel het en vrae gevra het en hulp wou hê.
Die Overvaal en Bosveld Klub het my werk baie maklik gemaak.  Baie dankie aan Danie, Jurie 
en Letitia wat my elke dag gehelp het. Daar het ander lede van Overvaal soos Justin, Gideon, 
Boeta en Heleen ook kom hand bysit en ons het met almal se hulp ‘n baie suksesvolle Nampo 
gehad.  

KURSUSSE 
Daar is steeds belangstelling in kursusse alhoewel dit heelwat minder was as verlede jaar. 
Daar is slegs 1 kursus oorsee gehou in vergelyking met  6 kursusse verlede jaar.

2010/2011 Boekjaar
       6    Senior Kursusse met   61 ingeskryf    60 Kandidate wat slaag
       8    Junior kursusse met    160 ingeskryf   157 Kandidate wat slaag
2011/2012 boekjaar
        5   Senior Kursusse met   48 ingeskryf     48 Kandidate wat slaag
        5   Junior kursusse met    115 ingeskryf   86 Kandidate wat slaag

Die Genootskap se bydrae vir kursusse beloop  R 16 380.
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Beoordelaarseksamens:
Daar het die jaar geen beoordelaarseksamens plaasgevind nie, omrede daar nie genoegsame 
inskrywings was nie.
Die volgende persone het gekwalifiseer as beoordelaars en is die jaar aangestel as 
beoordelaars, nadat hulle een eksamen geslaag het en 3 skou meelope voltooi het:
  Dirk Steenkamp
  Hanri van Wyk
  Willemse Visser
  David Kriel

ADMINISTRASIE/ADMINISTRATION
By die kantoor verloop sake vlot. Die jaar vind die Dorper en Wit Dorper Wereld skou weer 
plaas en ons is druk besig om saam met Overvaal klub te werk om die Skou ‘n groot  sukses te 
maak. My opregte dank aan al die personeel vir die werk wat hulle doen. Ek weet dat julle hard 
werk en uit julle pad gaan om goeie diens aan ons lede te lewer.
      

GENERAL
A special word of thanks to our President, Vice President and Council members for their 
input the past year. I think that we can look back and say to ourselves that this was 
a much better year. I can give evidence that all of you made a special effort to promote 
our Dorper Breed and to handle difficult matters in a very profesional way. I think that  
the Dorper sheep owes you big time when you made a decision that since the Dorper 
cannot speak, you will speak for him.  To Prof. Pieter Stadler who resigned after the 2011 
November Council meeting, thank you for all your imputs and the years that you served 
the Dorper breed as a Council member.

Without our Inspectors and Club Executives the industry cannot function and we thank 
them for their efforts, hard work and loyal support this year. I know that many of you made 
huge sacrifices to help promote our Breed. 

Thank you to every member who gave his/her loyal support  and  your  co-operative attitude 
in the interest of the Breed. I think that we suceeded in our project of the year to build a 
positive attitude amongst everyone.

Lastly and the most important thank you;  to our Heavenly Father for giving us the strengh 
to do our  work and for all the opportunities he gives us every day.

Opgestel deur/Compiled by:

    Attie Westraad, Middelburg, Oos Kaap/ East Cape,  10.07.2012
  





artwater:H
Vraag: 

Ek soek inligting oor Hartwater. 
Ek moet lammers van 'n nie-

hartwatergebied verskuif na 'n 
gebied waar Hartwater voorkom. 

Vertel my meer van die stappe 
wat ek moet neem om die diere in 

te ent. 
Antwoord:

 
Inleiding

Hartwater is 'n bosluisoorgedraagde siekte van beeste, skape en bokke asook sommige wilde 
herkouers (bv springbokke). Dit is een van die belangrikste bosluisoorgedraagde siektes by 
beeste, skape en bokke in Suid-Afrika. Bosluise veroorsaak na raming jaarliks meer as R400 
miljoen se verliese onder vee in Suid-Afrika, waarvan Hartwater se verliese meer as R28 
miljoen per jaar beloop.

Hartwater kan doeltreffend met bloedentstof beheer word. Dit word veroorsaak deur 'n 
mikroörganisme Ehrlichia (Cowdria) ruminantium. Die siekte word algemeen gekenmerk 
deur 'n hoë koors, senuweesimptome en versameling van vloeistof rondom die hart en in 
die borsholte, longe en brein. Dit lei meestal tot die dood van die dier. Die veroorsakende 
organisme, E. ruminantium, word deur die bontbosluis Amblyomma hebraeum, oorgedra. 
In die natuur word besmetting slegs deur die nimf- en volwasse stadium van die bosluis 
oorgedra.

Voorkoms en verspreiding van Hartwater
Hartwater kom net voor waar die bontbosluis wat die siekte veroorsaak, voorkom en dit is 
hoofsaaklik in die warm en klam laeveld- of bosveldgebiede. Hartwater kom hoofsaaklik in die 
oostelike gedeelte van Suid-Afrika vanaf die Limpopo Provinsie tot sover suid as Mosselbaai in 
die Wes-Kaap voor.

Geskryf deur: dr. Jan du Preez, Intervet MPO Instituut vir 
Suiweltegnologie en dr. Faffa Malan, Intervet ‘n deel van 

Schering-Plough
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Hoe diere besmet word
Die siekte kom voor wanneer 'n besmette bosluis op 'n vatbare dier voed. Bosluise raak 
besmet met die hartwaterorganismes wanneer hulle voed op 'n besmette dier by wie die 
organismes op daardie stadium in die bloed sirkuleer. Volgesuigde bosluislarwes en nimfe 
val van die gasheer af en vervel binne 4-6 weke onderskeidelik tot nimfe en volwassenes. 
Wanneer hulle weer voed, word die 
besmetting na nuwe gashere oorgedra. 
Besmette volwasse bosluiswyfies speel geen 
verdere rol nadat hulle volgesuip, afgeval 
en eiers gelê het nie aangesien hulle dan 
vrek. Die hartwateroganismes word nie deur 
die eiers na die volgende geslag bosluise 
oorgedra nie. Gewoonlik is minder as 10% van 
die bontbosluise in hartwatergebiede besmet.

Buiten beeste en kleinvee kan groot- en 
kleinwild, hase en sommige grondlewende 
voëls (bv tarentale) subklinies (nie sigbare 
vorm) met Hartwater besmet word. Alhoewel 
hulle geen kliniese tekens van die siekte toon 
nie, kan hartwaterorganismes in hulle bloed 
sirkuleer. Bosluise wat op hulle voed, kan dus 
besmet word. As gesonde draers van die siekte speel hierdie diere en voëls 'n belangrike rol 
in die handhawing van die besmetting in bosluise en gevolglik in die voorkoms van die siekte. 
Aangesien hierdie diere nie soos beeste gedip kan word nie, dien hulle dikwels as gashere 
waarop bosluise voed. Die bontbosluis, en gevolglik Hartwater, kan dus nie maklik uitgeroei 
word in gebiede waar groot- en kleinwild voorkom nie.

Wanneer Hartwater voorkom
Hartwater kom heeljaar voor. Die voorkoms wissel na gelang van die bosluisbevolking en 
hulle aktiwiteit, en is gevolglik minder straf in die wintermaande. Die verskuiwing van diere 
wat besmette bosluise dra na of deur gebiede wat vry van Hartwater is, kan tot verliese onder 
vatbare vee lei, indien hulle besmet raak deur bosluise wat van die diere afgeval het. Die 
bosluise oorleef egter selde langer as een seisoen in 'n gebied waar die klimaat nie vir hulle 
geskik is nie.
Beeste, veral inheemse rasse, ouer as een jaar en pasgebore kalwers tot 'n ouderdom van 
4-6 weke het 'n nie-spesifieke weerstand teen Hartwater. Baie van hulle toon na besmetting 
slegs 'n geringe styging in liggaamstemperatuur of selfs geen siektetekens nie. Die nie-
spesifieke weerstand in pasgebore lammers en bokkies duur egter slegs tot op 'n ouderdom 
van ongeveer 1 week. Hierdie verskynsel in pasgebore diere word benut tydens inenting. Die 
weerstand is egter nie volkome nie en besmetting van sommige kalwers jonger as 3 weke, en 
sommige lammers en bokkies jonger as 'n week oud, kan noodlottige gevolge hê.

Herkouers kan 'n natuurlike hoë weerstand teen die siekte hê. 
Diere wat in 'n hartwatergebied gebore word, word gewoonlik, 
maar nie noodwendig altyd nie, reeds van kleins af aan besmette 
bosluise blootgestel wat hulle besmet wanneer hulle nog 
deur die ouderdomgeassosieërde natuurlike weerstand teen 
kliniese siekte beskerm word. So verkry die meeste jong diere 
'n immuniteit wat daarna gereeld geskraag word met herhaalde 
herbesmetting deur bosluise. Verliese weens Hartwater kom 

meesal voor wanneer ouer diere (beeste, skape, bokke) wat nog nooit voorheen blootgestel 
was nie, na 'n hartwatergebied (endemiese gebied) verskuif word, of wanneer diere in 'n 
endemiese hartwatergebied hulle immuniteit verloor omdat hulle nie aan herbesmetting 
blootgestel word nie.

Siektetekens en diagnose
Die broeitydperk of inkubasieperiode (tydperk tussen besmetting en die ontstaan van 
siektetekens) na natuurlike besmetting van beeste wissel van 9-29 dae (gemiddeld 18 
dae), by skape en bokke is dit 7-35 dae (gemiddeld 14 dae). Aangetaste diere het 'n koors 

Herkouers kan 
‘n natuurlike hoë 
weerstand teen 

die siekte hê. 
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wat wissel van 40°C -42°C, hulle vertoon lusteloos, skuim loop uit die bek, wil nie vreet nie 
en sak uit by die res van die kudde of trop. Met verloop van die siekte vind toenemende 
bewegingsteurnisse plaas en senuweesimptome word waargeneem. Diere tel hulle pote hoog 
op as hulle loop, veral die voorpote. Asemhaling word al hoe moeiliker, die diere staan met 
hulle koppe omlaag en maak aanhoudende koubewegings. Sommige diere stoot met hulle 
koppe teen vaste voorwerpe. Uiteindelik gaan lê die aangetaste diere op hulle sye met die 
kop na agter getrek en die pote uitgestrek. Hulle maak dikwels, veral as hulle gesteur word, 
trapbewegings met die pote.

Diere wat aan Hartwater ly, is gevoelig vir lig en knip hulle ooglede vinnig as hulle aan lig 
blootgestel word. Gewoonlik rol die oë vinnig heen en weer in die oogkaste. Wanneer die 
dier amper dood is, daal die liggaamstemperatuur tot onder 
normaal. Wanneer vermoed word dat 'n dier aan Hartwater 
gevrek het, moet 'n veearts 'n nadoodse ondersoek op die 
dier doen en die nodige monsters neem vir bevestiging 
van die siekte. 'n Voorlopige diagnose van Hartwater kan 
gewoonlik op grond van die siektetekens en nadoose 
letsels gemaak word, maar dit is dikwels moeilik om dit van 
ander toestande wat soortgelyke siektetekens vertoon, 
te onderskei. In verdagte gevalle van Hartwater kan die 
diagnose slegs bevestig word indien 'n veearts breinsmere 
mikroskopies ondersoek.

Behandeling
Siek diere moet so gou as moontlik nadat siektetekens waargeneem is, behandel word. Enige 
van die verskeie formulasies van tetrasiklien antibiotika (voorbeelde is Reverin 100 (G2871), 
Reverin L.A. (G3442) en Engemycin 10% (G2470)) word aanbeveel vir die behandeling van 
Hartwater. 'n Dosis van tetrasiklien ooreenkomstig liggaamsmassa moet binnespiers of 
verkieslik binne-aars toegedien word. Nie alle tetrasikliene kan binne-aars toegedien word 
nie en daarom moet die ingeslote voubiljet deeglik bestudeer word. Behandeling moet die 
volgende dag met 'n binnespierse toediening opgevolg word.

Dit is raadsaam om 'n veearts te ontbied om waardevolle diere te behandel. Die veearts 
sal lewensreddende en ondersteunende behandeling gee wat onder andere binne-aarse 
vloeistofterapie, hartstimulante en kalmeermiddels mag insluit. Die algemeenste rede 
waarom diere vrek ten spyte van behandeling, is dat die tetrasiklien te laat en geen 
lewensreddende terapie toegedien word nie. Teen die tyd dat kliniese tekens waargeneem 
word, het die dier waarskynlik alreeds vir 4-6 dae 'n koors gehad en is dit moontlik reeds 
te laat om te behandel. Noukeurige waarneming deur 'n goeie kuddebestuurder is dus 
noodsaaklik. Indien daar enige twyfel is of die dier siek is of nie moet die koors dadelik 
geneem word en vergelyk word met dié van 'n paar gesonde diere. Indien die verdagte siek 
dier 'n koors het, moet behandeling onverwyld gegee word.

Voorkoming en beheer
Hartwater kan beheer word deur: Die inenting van kalwers (onder 4 weke ouderdom) en 
lammers en bokkies (binne die eerste week na geboorte). Op dié ouderdom is behandeling 
na inenting gewoonlik nie nodig nie. Die behandeling van siek diere en die oordeelkundige 
beheer van die getalle bontbosluise waaraan diere blootgestel word.

• Bosluisbeheer. Volgehoue intensiewe bosluisbeheer (bontbosluis) in Hartwater endemiese 
gebiede (Hartwater kom altyd daar voor) word nie op die langtermyn aanbeveel nie. 
As 'n tydelike maatreël kan dit toegepas word. Oordeelkundige bosluisbeheer, waar 
genoegsame bontbosluis getalle teenwoordig is om hartwaterimmuniteit in die diere 
te handhaaf deur gereelde herbesmetting, is die enigste praktiese uitvoerbare en 
logiese benadering in hartwatergebiede van Suid-Afrika. Vee word op 'n natuurlike wyse 
deur bosluise besmet of kunsmatig met Hartwater bloed ingeënt sodat die diere hulle 
immuniteit instand hou deur gereelde herbesmetting deur bosluise, nie minder nie as 
elke 6-9 maande. Dip die diere slegs wanneer lastige of skadelike getalle bosluise op 
diere voorkom. Raadpleeg 'n veearts indien u meer inligting aangaande Hartwater en 
bosluisbeheer wil bekom.

Dit is raadsaam 
om ‘n veearts 
te ontbied om 

waardevolle diere 
te behandel. 
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• Wat intensiewe skaapboerdery 
in hartwatergebiede betref, 
kan totale bosluisbeheer slegs 
suksesvol toegepas word indien 
aangeplante weidings nie deur 
bosse begrens word nie, die 
inbeweeg van bosluise mbv 'n 
grasvrye strook verhoed word 
en geen kleinwild, hase en 
tarentale toegang tot die lande het nie.

• Immunisering van diere met hartwaterbesmette bloed ("hartwaterentstof"). Die entstof 
bestaan uit die bloed van skape wat besmet word met lewende hartwaterorganismes 
(E. ruminantium). Die entstof is net beskikbaar in 'n diepbevrore vorm. Inenting met 
hartwaterbesmette skaapbloed ("hartwaterentstof") sal natuurlike bosluisbesmetting 
van jong diere met hierdie organismes aanvul, maar sal ook immuniteit by diere wat 
natuurlike besmetting vrygespring het, verseker. Aangesien die entstof lewende 
hartwaterorganismes bevat, kan ingeënte diere wisselende grade van Hartwater 
ontwikkel wat soms behandeling mag vereis.

Die konvensionele immuniseringsmetode (inentingsmetode)
Hierdie metode behels die toediening van die entstof en die behandeling van die dier 
slegs wanneer 'n duidelike koorsreaksie intree. Dit is die betroubaarste metode waardeur 
inentingsverliese voorkom en 'n goeie immuniteit verkry kan word. Die metode is 
arbeidsintensief en dus by uitstek geskik vir kleiner getalle waardevolle diere.

Vanaf die dag na inenting word die rektale temperatuur van elke dier daagliks vroeg in 
die oggend op dieselfde tyd voor die inname van kos gemeet. Verseker dat die termometer 
waarmee die rektale temperatuur gemeet word korrek funksioneer en gekalibreer is. Om te 
kan besluit wanneer die eerste dag van die koorsreaksie is, moet 'n berekening gemaak word 
van die gemiddelde, normale temperatuur wat die koorsreaksie voorafgaan (dit wil sê in die 
geval van kleinvee oor die 6 dae en in geval van beeste oor die 10 dae wat volg op inenting). 
Gewoonlik is die temperatuur op die eerste dag van die koorsreaksie 1°C of meer hoer as die 
gemiddeld van die voorafgaande dae. Dit gebeur by kleinvee ongeveer 9-14 dae en by beeste 
14-18 dae na inenting. In enkele uitsonderlike gevalle toon beeste al 'n koorsreaksie 5 dae na 
inenting. Dit kan egter in uitsonderlike gevalle in kleinvee so vroeg as 7 dae en by beeste so 
lank as 25-30 dae na inenting wees.

Dit is ongewens en onnodig om reeds op die 1ste dag van koors te behandel, behalwe 
in uitsonderlike gevalle met hoogs vatbare diere waar 'n skielike styging van 1,5 of meer 
grade tot ongeveer 41,5°C of hoër waargeneem word. Afgesien van sulke uitsonderlike 
gevalle, moet slegs behandel word indien die temperatuur op die 2de dag gelykstaande 
en/of hoër is as op die 1ste dag van koors. Behandeling word toegepas deur een van die 
tetrasiklienmiddels binnespiers toe te dien teen 'n dosis van 10 mg aktiewe bestanddeel (bv 
oksitetrasiklien hidrochloried) per kg liggaamsmassa. Ander metodes van Hartwater beheer 
is die blokmetode, doksisiklienpilmetode en massablootstellingsmetode aan bontbosluise. 
Raadpleeg u veearts vir verdere besonderhede.

Inenting van pasgebore kalwers en lammers/bokkies
Indien kalwers ingeënt word voordat hulle 4-6 weke oud is, sal hulle gewoonlik nie 
kliniese tekens toon nie, maar nogtans 'n immuniteit ontwikkel. Alhoewel jong kalwers 
oor die algemeen nie behandel hoef te word nie, mag tussen 10-20% van die kalwers tog 'n 
koorsreaksie ontwikkel. Enkele van dié kan verdere siektetekens toon en moet behandel 
word. Die immuniteit wat in die geval van kalwerinenting ontstaan, is van relatief korte duur 
en dit is dus belangrik dat die kalwers binne 3 maande na inenting deur bosluise herbesmet 
moet word. Pasgebore skaap- en boklammers moet binne die eerste week na geboorte 
ingeënt word om sodoende kliniese reaksies wat behandel moet word, te vermy. Angorabokke 
ontwikkel nie 'n goeie immuniteit nie en boere in die Oos-Kaap behandel hulle bokke 

voorkomend met tetrasikliene.
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By al die inentingsmetodes is die volgende drie aspekte belangrik:
• Diere moet vir 'n volle maand na inenting daagliks goed dopgehou word, sodat hulle 

vroegtydig behandel kan word sodra enige siektetekens waargeneem word. In die geval 
van die doksisiklienpilmetode moet die geënte diere vir 2 maande dopgehou word.

• Ingeënte diere moet so gou as moontlik na inenting aan natuurlike bosluisbesmetting 
blootgestel word om die immuniteit te skraag (versterk).

• Dragtige diere moet verkieslik nie ingeënt word nie, want hulle kan aborteer. Vatbare 
dragtige diere wat in hartwaterveld ingebring word, moet skoon gehou word van bosluise 
totdat hulle kalf/lam, waarna hulle ingeënt kan word. 

Entstof gebruiksaanwysings
Raadpleeg die Hartwater voubiljet wat verskaf word met entstof verkope of 'n veearts oor die 
entstof gebruiksaanwysings. Die entstof moet op droë ys (-70°C) vervoer en geberg word. 'n 
Gewone huishoudelike vrieskas (-10 tot 18°C) is nie geskik vir die stoor van die entstof nie. 
Ontdooi die entstof in louwarm water (40°C of liggaamstemperatuur) en dien dit onmiddellik 
binne-aars teen 'n dosis van 3 mℓ vir beeste, skape of bokke ongeag van die ouderdom of 
grootte (gewig) toe. Ontdooi slegs soveel entstof as wat onmiddellik toegedien kan word. 
As die entstof eers ontdooi is, kan dit nie weer bevries word nie. Dragtige diere kan aborteer 
indien ernstige entstofreaksies ontwikkel. Immuniteit teen Hartwater ontwikkel 4-6 weke 
na toediening van die entstof. Ingeënte diere sal beskerm word teen hartwaterstamme 
(nie noodwendig alle stamme nie) wat natuurlik deur die bontbosluis oorgedra word. 
Hartwaterentstof moet nie saam met rooiwater- of anaplasmose-entstof toegedien word nie. 
Die hartwaterentstof kan wel saam met ander entstowwe toegedien word.

Bron: Du Preez, J.H. en Malan, F.S. 2007. Entstowwe en immunisering van plaasdiere. Agri Connect 
(Edms) Bpk. ISBN: 978-0-620-37335-7

Artikel met toestemming van Dr. Faffa Malan en vergunning van www.landbou.com. 
Soortgelyk artikels beskikbaar by http://www.landbou.com/kundiges/vra-vir-faffa/ 



Boeta Homan: Raadslid

en jou Raadslede:K
- vervolg vanaf bladsy 20

 Wanneer en waar is jy gebore? 
Ek is op 22 April 1961, op die plaas Kuilfontein in die Zeerust 
distrik, in die NoordWes Provinsie gebore. 
Waar het jy skool gegaan?
Ek het in Potchefstroom skool gegaan, nl Mooirivier Laerskool 
en Hoër Tegniese Skool Potchefstroom.
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe lyk 
‘n normale dag in jou lewe?
Ek is met Heleen (Mamma Hitler) getroud, en trap maar in my 
spore as sy naby is. Verder is ek die trotse pa van 6 boere-seuns 
en 1 laatlam dogter. Soos jy kan sien, het hierdie stoetram 
goed gewerk. Ons boer op die plaas Topfontein, tussen 
Standerton en Bethal met Dorpers en Meatmasters. Ek is die 

streeksverteenwoordiger vir NoordWes, Gauteng, Limpopo en Mpumalanga op die SADTG 
raad , en Voorsitter van Overvaal klub.
Heleen is Overvaal Klub se Seketaresse en Testourier. Ek en Heleen is albei passievol oor 
Dorpers, en betrokke by die ras. Ek is ook 'n Dorper Inspekteur, en Heleen het alreeds haar 
Beoordelaars eksamen geslaag, en doen nou haar meelope.
Een van my seuns wat saam met my boer, Boeta Armand, doen sy Senior kurses op Dorpers 
in Mei maand op Hekpoort.
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?
Ek boer met Dorpers vir hulle uitstekende karkas bouvorm, en baie goeie moeders-
eienskappe.
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat?
Ek dink dat Dorper ramme uitstekend werk in 
Kruisteelprogramme, (dit is tog waar die Meat 
Master vandaan kom.)
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ……
As ons net die lamprobleme, wat 
sommige jong ooitjies ondervind, 
kan oorkom, dink ek dat die 
Dorper, die beste skaapras in 
die wêreld kan wees.

Dan wil ek net vir oom 
Hendrik van Zijl en oom 
Mauritz van Heerden, baie 
dankie sê vir hulle opoffering, 
leiding en kennis, wat hulle met 

BAIE moeite aan my en Lientjie 
oorgedra het.40

Wie is die Dorperraad?



Wanneer en waar is jy gebore? 
4 Januarie op 'n lekker warm Woensdag 
middag in Upington.
Waar het jy skool gegaan?
Hoërskool Kenhardt, saam met 10 
ander Boesmanlanders matriek geskryf 
en 3 van ons is vandag betrokke by 
Dorperland klub en die Genootskap.
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, 
waar jy woon en hoe lyk ‘n normale dag 
in jou lewe?
Ek wou van kleins af net boer en 
het skoolvakansies en naweke vir 
my pa op die plaas gewerk wat my 

met mooi ooie betaal het - wat 'n voorreg!   Ek het egter eers in Bloemfontein Teologie 
gaan studeer waar ek ook vir Isabel ontmoet het en later jare het ek my ook gekwalifiseer 
in 'n finansiële rigting.  Ons is geseënd met twee lekker seuns en woon in Upington, waar 
Isabel haar gastehuis bedryf.  Vir my is elke oomblik op Nooitgedacht tussen die Dorpers 'n 
hoogtepunt.  Ek geniet die diere, die boere en die bedryf baie. Ek is geseënd met wonderlike 
ouers wat ook nog op die plaas woon en nog voltyds betrokke is in die boerdery.   Na 
gelang van die seisoen verander inval tyd in 'n normale werksdag, maar as 'n reël begin 
ons 6 uur werk wanneer ons ramme wat vir veilings voorberei word, voer gee, dan 'n kort 
personeelvergadering om die dagtake te bespreek en verantwoordelikhede uit te deel en 
terugvoer te kry waarna almal gaan ontbyt eet.  Na ontbyt gaan elkeen sy rigting, hetsy dit 
vir infrastuktuur instandhouding, ongedierte beheer is of om waters om te ry.  Voorbereiding 
van ramme en ooie vir paring, KI, plaat van lammers, seleksie en dieregesondheid word 
altyd in span verband gedoen.  Meeste weke ontvang ons kliënte en of groepe op die plaas.  
Ter wille van die hitte neem ons 'n twee ure middagete om die ergste hitte te vermy.  Dit 
is ook gewoonlik die tyd wat ek my e-posse antwoord.  Attie en die kantoorpersoneel maak 
seker dat lede van die Raad verantwoordelikhede op tyd afhandel en daardie take word 
ingewerk gedurende die middag breek.  Net voor uitvaltyd, word veilingsramme weer 
gevoer, waarna ek data op die rekenaar aanbring van geboortes, speengewigte, sterftes, 
bemarking ens, ens.   
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?
Ek het met 'n Merino stoet groot geword. Kenhardt was toe wolwêreld, maar my pa het 
in 1982 oorgeskakel na Dorpers toe. Die gehardheid, aanpasbaarheid, vrugbaarheid, 
moederseienskappe en die feit dat hulle nie sulke selektiewe vreters was nie en derhalwe 
die veld beter kon benut, het ons getrek.  Volhoubare wins per ooi en per hektaar hou ons by 
die Dorpers.   As jy vandag in Kenhardt in ry begroet die naambord "Welkom in die hart van 
Dorperland" jou.
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat?
Die voortgesette ontginning van die volle genetiese potensiaal van die Dorper deur teling, 
seleksie en prestasietoetsing, om sodoende volhoubare welvaart vir die kommersiële - en 
stoetprodusent te bewerkstellig in 'n poging om ook 'n groter bydrae tot voedselsekuriteit 
te lewer vir die groeiende Suid-Afrikaanse bevolking, is vir my belangrik en sal altyd op my 
agenda bly.
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ………
As die ras van keuse van vleisprodusente in Suid-Afrika en minstens 40 ander lande, die 
vleis van keuse vir verbruikers oor die wêreld en om die Dorper as die vinnigste groeiende 
skaapras ter wêreld te sien in my leeftyd. 

Charl Saunderson: Raadslid

41



oie kan nie 
lam nie

O
Vraag:

Ek boer in die Steytlerville-omgewing. Na die goeie reën 
is die veld in 'n uitstekende toestand. Ek ondervind tans 
probleme met my Dorperooie wat nie kan lam nie a.g.v. 
te groot lammers. Daar was al omtrent 7 gevalle. Een 
ooi het gevrek, een moes ek slag (daar was geen manier 

om dié lam uit te kry nie) en die ander kon ek darem die 
lammers uitkry waarvan een oorleef het (ook baie groot). 
Kan die probleem vanaf 'n ram kom? Ek kan ook sê dat 

die ooie almal in goeie kondisie is. Die ander ooie wat 
lam se lammers is "normaal". Ek wil amper sê party 
is klein en tingerig, maar hulle oorleef. Ek sal graag u 

kommentaar wil hoor. 

Antwoord:
Daar is menige oorsake van moeilike geboorte: 
• Die paring van 'n groot ram met 'n relatief klein (veral jong) ooi. 
• Die ooie kan ook uitgeput raak as die lam verkeerd lê. Swak ooie wat in 'n slegte kondisie verkeer, 

raak ook vinnig uitgeput tydens die geboorteproses. 
• Sekere virusse kan aanleiding gee tot misvormde lammers wat in die bekken vassit.
•  Daar is ook vasgestel dat ooie in koue weer mag ophou om te vreet en kan as gevolg daarvan aan 'n 

subkliniese (nie opsigtelike) vorm van kalsiumtekort ly. Die ooi se baarmoedersametrekkings is dan 
te swak alhoewel sy nie verlam is nie. 

• In hierdie geval, met die geskiedenis van 'n uitstekende reёnseisoen, geil weidings, ooie in goeie 
toestand en met besondere groot lammers, is die waarskynlikste oorsaak relatiewe oorvoeding 
veral in die laaste 6 weke van dragtigheid. Dit is veral vet ooie wat enkelinge dra wat aangetas 
word, want die lam kry al die voeding en word besonder groot. Daarby is die bekken half vernou 
deur die oortollige vet. Dit word gesteun deur die opmerking dat kleiner lammers wel normaal 
gelewer word en oorleef. Ander faktore soos bogenoem kan egter bydraes maak.

Geskryf deur: prof. Gareth Bath, Fakulteit 
Veeartseny, Universiteit van Pretoria 

(Gareth.Bath@up.ac.za)
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Indien daar 'n veearts redelik naby is kan hy jou leer hoe om lammers veilig uit te trek. Trek te hard en jy 
verloor beide lam en ooi - ooie skeur redelik maklik, anders as by 'n koei. Ongelukkig is die lammers in 
hierdie geval reeds groot en niks gaan help om die geboorteproses te vergemaklik nie. 
Kry in die toekoms die veearts om die ooie tussen 40 en 90 dae dragtigheid met ultraklank te skandeer. 
Enkelinge en meerlinge kan dan geskei word en volgens behoefte gevoer word. Ooie wat ten spyte van 
korrekte voeding nog sukkel, behoort egter geprul te word - hulle het waarsynlik swak (klein) bekkens 
en dit kan geneties wees, alhoewel swak voeding van jong ooitjies ook tot nou bekkens mag lei. 
 
Onthou, elke ooi is huidiglik R1500 en meer werd en elke lam by geboorte minstens R200 tot R250 
stuks, as die insette of die potensiёle waarde tydens speen bereken word. Dus is dit oor en oor die 
moeite en geld werd om albei te beskerm, te behandel en reg te voed.

Vraag:
Kan teelramme my ooikudde se lampersentasie 

verhoog? 
Antwoord:

Teelramme kan lampersentasie verhoog 
Die genetiese bydrae van 'n teelram tot die verhoging van reproduksie word heeltemal 
onderskat en is belangriker as die ooi-effek op 'n kuddebasis. Verskeie navorsingsproewe 
bevestig die direkte effek wat sekere teelramme op die meerlinggeboortes by ooie het (Turner 
& Young, 1969; Bradford, 1972). Daar is ook aangetoon dat hoe meer kere 'n ooi gedek word, 
hoe beter is die kans om haar beset te kry en terselfdertyd gee dit 'n dramatiese verhoging in 
tweeling geboortes (Mattner & Braden, 1967). Om dus te verseker dat teelramme ooie soveel 
kere as moontlik gedurende haar hitteperiode dek, moet die ramme oor 'n baie hoë libido 
(geslagsdrang) beskik en topfiks wees. Die korrekte voeding kan ook 'n merkbare effek op die 
ram se drang (libido) hê om te dek terwyl ondervoeding spermproduksie affekteer sowel as die 
libido verlaag (Mattner & Braden, 1975; Alkass & Bryant, 1984; Wilson, 2001).
 
Vir die verhoging van reproduksietempo konsentreer produsente grootliks op die ooi 
deur die wat gereeld 'n lam speen te selekteer en ooie goed voor te berei vir paring (bv. 
prikkelvoeding). Die bydrae van teelramme tot 'n hoë reproduksietempo kan egter nie 
verontagsaam word nie. Teelramme moet daarom voorkeur en spesiale behandeling 

ontvang. Die fokus moet op maksimale testisgroei en spermproduksie asook goeie 
gesondheid en 'n hoë fiksheidspeil wees.

ie rol van 
teelramme om 

lampersentasie te 
verhoog

D

Geskryf deur: dr. Jasper Coetzee, Tegniese Direkteur, Voermol Voere (jasperco@iafrica.com)
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 Moet daar aan spesifieke teelramme voorkeur gegee word indien 
die doelwit is om die lampersentasie van 

die ooikudde te verhoog?

• Gebruik die ramme met die hoogste BLUP-teelwaarde vir TWW (totale massa lam 
gespeen), maar sorg dat die teelwaardes vir al die ander eienskappe in balans is. Daar 
moenie net vir een eienskap geselekteer word nie (Olivier, 2008). Indien die TWW-
teelwaarde nie beskikbaar is nie, gebruik die ramme wie se moeder 'n baie goeie 
reproduksierekord het. Ramme uit vrugbare moeders of eerder uit 'n vrugbare moederlyn, 
se dogters is meer vrugbaar. Gee dus voorkeur aan ramme gebore uit ooie met hoë 
positiewe OPI-waardes (ooiproduktiwiteits-indeks) en ooie wat gemiddeld die meeste 
lammers per lamkans gespeen het (d.i. totale getal lammers oor leeftyd gespeen ÷ aantal 
lamkanse).

• Voorkeur moet ook gegee word aan ramme met 'n "wakker," lewendige en aggressiewe 
voorkoms. Die oë moet veral helder, wakker en lewendig wees. Sulke ramme en veral 
aggressiewe ramme is meer geneig om 'n sterker geslagsdrang (libido) te hê en meer 
vrugbaar te wees as dié wat skugter en "slaperig" vertoon. Die gebruik van eersgenoemde 
ramme sal tot hoër besetting en meer meerlinggeboortes aanleiding gee (Henderson, 
1990).

• Gee voorkeur aan ramme met groot testes omdat testisomtrek (>35 cm) positief 
gekorreleer is met spermproduksie en manlike hormoonproduksie asook met die 
ovulasietempo (aantal eiselle afgeskei), meerlinggeboortes en ouderdom van 
geslagsrypheid van hulle vroulike nageslag (Henderson, 1990; Kimberling & March, 1997).

• Om volgehoue teeltvordering te verseker, moet minstens een-derde tot 'n helfte van die 
ramme jaarliks met nuwe ramme, wat verkieslik geneties beter is, vervang word (Wilson, 
2001; McLennan & Knight, 2003).

 
Hoe kan semenproduksie en die gehalte van die semen 

verbeter word?
• Om 'n hoë lampersentasie te verseker, moet teelramme 'n prikkelvoer gevoer word 

om hulle in 'n uitstekende kondisie (kondisiepunt van 3.5 tot 4: Henderson, 1990; Greig, 
2007) te kry en om hulle testisgrootte te maksimeer sodat maksimum spermproduksie 
kan plaasvind (Croker, 1996). Proewe toon dat die regte voeding vir 'n periode van twee 
maande die spermproduksie kan verdubbel.

• Om testisgroei en spermproduksie te maksimeer, moet teelramme ekstra energie, 
maar veral 'n baie hoë vlak van deurvloeiproteïen gevoer word, want dit bevorder die 
groei van die testes en die spermproduksie (Henderson, 1990). Ramme wat 'n hoë 
proteïenrantsoen ontvang het, het 'n hoër en meer intense seksdrang gehad as dié 
op 'n lae proteïenrantsoen (Salamon, 1964). Volgens Vipond & Greig (2007) moet 'n 
prikkelvoer vir teelramme 16 % proteïen bevat. Teelramme moet gevolglik vanaf twee 
maande voor paring 'n hoë deurvloeiproteïengebaseerde prikkelvoer [200 kg Voermol SS 
200 (V8592) + 150 kg Voermol Procon (V12701) + 80 kg Voermol Melassemeel (V1995) 
+ 575 kg gemaalde mielies of heel kleingrane] of Voermol Superlamkorrels (V17425) 
teen 'n beperkte peil (500 – 1 500 g/ram/dag), met vreetspasie vir elke ram, gevoer 
word. Indien die weiding skaars is, moet goeie kwaliteit lusernhooi ad lib. bygevoer 
word. As alternatief kan 'n volledige ramprikkelrantsoen [200 kg gemaalde lusern (25 

mm) + 425 kg gemaalde mielies 
of heel gars + 200 kg Voermol SS 
200 + 100 kg Voermol Procon + 80 
kg Voermol Melassemeel) gevoer 
word. Voldoende vreetspasie (± 
60 cm/ram: Vipond & Greig, 2007), 
sodat alle ramme gelyktydig kan 
vreet, moet te alle tye beskikbaar 
wees.
• Saadkwaliteit van teelramme 
kan verbeter word deur hulle 
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vanaf agt weke voor die paarseisoen een tot twee keer per week met koringkiemolie (± 25 
ml/ram) te doseer.

• Enige stres, van watter aard ook al, veral as daar meer as een vorm van stres 
gelyktydig gebeur, kan die gehalte van die saad verlaag. Slegs geringe verhogings in 
liggaamstemperatuur vir kort periodes kan die vorming van lewensvatbare semen 
ontwrig (Wilson, 2003). Vermy alle stresvolle aktiwiteite (bv. skeer, dip, oormatige 
hantering, ensovoorts) korter as agt weke voor paring. Voorsien skaduwee in die vorm van 
koeltebome of skadunet gedurende warm tye (> 32 oC) van die jaar om somersteriliteit te 
voorkom. Wanneer die temperatuur meer as 32 oC vir lang periodes is of 'n kort periode 
van baie hoë temperatuur (38 oC of hoër) sal die produksie van lewensvatbare sperme 
nadelig beïnvloed word. Volwasse sperme wat volledig ontwikkel is en reeds in die bybal 
gestoor is, word baie minder geaffekteer as sperme in die ontwikkelende stadiums 
(Wilson, 2003).

• Voldoende koel en skoon drinkwater moet te alle tye beskikbaar en so na as moontlik aan 
die skaduwee wees (Wilson, 2003).

 
Bepaling van teelgeskiktheid van teelramme

• Ondersoeke toon dat tot 33 % van teelramme vrugbaarheids- en/of dekbehendig-
heidsprobleme het (MacLaren, 1988). Ramme moet ongeveer ses tot 10 weke (Greig, 
2007) voor die paarseisoen deur 'n ervare veearts aan 'n volledige teelgeskiktheidtoets 
onderwerp word. Dit sluit 'n volledige fisiese ondersoek van die ram en sy geslagsorgane; 
evaluering en ondersoek van 'n semenmonster; meet van skrotumomtrek asook 'n 
dekbehendigheidstoets in. Daar moet terselfdertyd bepaal word of teelramme vry van 
enige geslagsiektes is en of hulle oor 'n hoë geslagsdrang beskik.

• Dit is belangrik om daarop te let dat nie alle vet en onfikse teelramme onvrugbaar is nie, 
maar vet en onfiks is hoë risikofaktore.

 
Watter aktiwiteite is noodsaaklik vir die voorbereiding 

van teelramme?
• Aangesien die produksiesiklus van sperme sewe tot agt weke duur, moet die 

voorbereiding van teelramme minstens twee maande voor die paarseisoen 'n aanvang 
neem (Henderson, 1990).

• Teelramme moet vanaf minstens twee maande voor die aanvang van die paarseisoen fiks 
gemaak word deur hulle vroegoggend en laatmiddag vir 
minstens 'n halfuur vinnig te laat stap.

• Ramme moet minstens twee maal per jaar geskeer 
word om probleme met hittestres en brommeraanvalle 
te beperk. Paring moet egter verkieslik met 
kortwol (korter as 4 maande; ongeveer 3.5 cm 
wolgroei) geskied. Langwol (> 6 maande) verhoog 
hittespanning wanneer paring in warm weer geskied 
wat die geslagsdrang (libido) van ramme nadelig 
beïnvloed. Ramme met 'n langer wolgroei is ook meer 
vatbaar vir brommeraanvalle terwyl ramme met kortwol 
meer aktief en meer beweeglik is (Wilson, 2003).

• Teelramme moet verkieslik nie korter as agt weke 
voor paring geskeer word nie omdat dit 'n negatiewe invloed op hulle vrugbaarheid kan 
hê. Skeer gedurende warm maande moet verkieslik ongeveer drie maande voor die 
paarseisoen geskied. Indien skeer gedurende die warm maande van die jaar geskied, moet 
koelte vir die eerste paar weke na skeer voorsien word om "somersteriliteit" te voorkom, 
want kortwol (< 2 maande) verhoog tydelike onvrugbaarheid. Veranderinge in die semen 
kan binne drie dae na 'n toename in skrotale temperatuur gebeur. Om oorverhitting van 
die skrotum te voorkom, weens oormatige wolbedekking, moet die wol op die skrotum 
tydens skeer ook afgeskeer word (Greig, 2007).

• Teelramme behoort ook drie maande voor die aanvang van die dekseisoen met 
Multimin™ (G1853: bevat sink, mangaan en selenium) asook Vitamien A en E ingespuit te 
word om beide vrugbaarheid en weerstand teen siektes te maksimeer. Die spoorelemente 
sink, mangaan en koper is noodsaaklik vir die produksie van goeie gehalte semen asook 
vir 'n hoë geslagsdrang. Besetting verhoog indien ramme met selenium gespuit word 

Teelramme moet 
vanaf minstens 

twee maande voor 
die aanvang van 

die paarseisoen fiks 
gemaak word...
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(Vipond & Greig, 2007), want selenium is 'n kritieke komponent van die stert van die 
spermselle. Sink en Vitamien A word ook vir spermproduksie benodig. Ramme wat sink- 
en Vitamien A-tekorte het, het sagte testes (sagte balsindroom) en produseer swak 
gehalte semen (Wilson, 2003).

• Spuit die reeks Bloutongentstof (d.i. Bloutong A, B en C) na die paarseisoen. Dit moet 
minstens drie weke uitmekaar gespuit word. Die laaste Bloutonginspuiting (d.i. Bloutong 
C) moet verkieslik nie korter as 12 weke voor die paarseisoen gespuit word nie.

• Teelramme moet verkieslik nie korter nie as ses weke voor die paarseisoen vir beide 
ronde- en neuswurm gedoseer word asook met 'n multiklostridiale entstof geënt word.

 
Aangekoopte teelramme en wurmweerstand

Teelramme moet minstens drie maande voor die paarseisoen aangekoop word sodat 
hulle voldoende tyd het om by die nuwe omgewing te akklimatiseer. Om die moontlike 
verspreiding van wurmweerstand deur aangekoopte teelramme te voorkom, moet hierdie 
ramme aanvanklik onder kwarantyn gehou en gedoseer word volgens die voorskrifte wat op 
www.landbou.com in die artikels: "Holistiese bestuur van interne parasiete by skape en bokke" 
en "Kwarantyn en behandeling" gegee word.
 

Samevatting
Vir die verhoging van reproduksietempo konsentreer produsente grootliks op die ooi 
deur dié wat gereeld 'n lam speen te selekteer en ooie goed voor te berei vir paring (bv. 
prikkelvoeding). Die bydrae van teelramme tot 'n hoë reproduksietempo kan egter nie 
verontagsaam word nie. Teelramme moet daarom voorkeur en spesiale behandeling 
ontvang. Die fokus moet op maksimale testisgroei en spermproduksie asook goeie 
gesondheid en 'n hoë fiksheidspeil wees.
 Artikel met toestemming van Dr. Faffa Malan en vergunning van www.landbou.com. 

Soortgelyk artikels beskikbaar by http://www.landbou.com/kundiges/vra-vir-faffa/ 



frican farmer’s
workshop & expo

A
15 - 17 August 2012

Attended by Gideon Du Plessis and Justin Pascoe

Gideon and I were at the African farmer’s expo last week to introduce and educate the 
emerging and current farmers, on behalf of the Overvaal club and the Dorper Breeders’ 
Society, to the Dorper breed. The show ran from the Wednesday to the Friday. 

We arrived on Tuesday afternoon, after preparing the Dorpers, to setup our stall. The kraal 
gates and equipment were supplied by the venue and sponsored by Taltec.  Straw, tables, 
chairs and the large tent was also supplied by the management of the show for the exhibitors. 
We shared our tent with Milch goats, (Mega) Merinos, SA Mutton Merinos and Meat Masters. 
In the beginning the different breeds were sizing each other up (so to speak) but after some 
time us all became good friends and enjoyed some good stories whilst sharing our flasks of 
coffee on the chilly winter mornings.  We have even been invited to visit the other farmers in 
the future.
Gideon took sheared sheep, two rams and three ewe lambs.  

I took unsheared animals so that the emerging farmers could see how a Dorper normally looks 
(obviously they were a lot whiter at the show than they normally would be on a farm). They 
included one ram and three ewe lambs with a set of twins. The twins were a big draw card and 
had all the ladies cooing and getting photos taken with the lambs.

The visitors were really impressed with the quality of the sheep and some even wanted to buy 
them straight off the stand. Over the three day period we had stacks of interest and the rather 
large piles of pamphlets were all handed out by Friday morning. The visitors came in waves 
with some quieter time in between to catch up on phone calls and enjoy a lunch.

We noted that very few of the black African farmers knew about the Dorper when they arrived, 
but by the time they left they were thinking of ways that they could introduce them to, or 
start with Dorpers in their farming enterprises. The emerging African farming has much to 

Entrance to the African Farmers 
Workshop and Expo

Gideon taking a break
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learn and would benefit a great deal from our Dorper training courses as well as information 
days i.e. Dorper days.

We handed out a great deal of Dorper Sheep Breeders’ Society and Overvaal clubs members 
lists so that farmers from all over the country could contact someone close to them for 
assistance with purchasing Dorpers as well as some sort of mentoring to get them started. We 
appeal to the members to please assist these farmers as much as possible to make a success 
with Dorpers and hold the Dorper name high in the future.

On the lighter side we had people asking us questions such as:  “What are these things?”, and 
“What kind of goats are these?” and even to our amazement “Are these pigs?”  And the regular 
one was “If we buy baby sheep is it cheaper?”, “how much is a lamb (1,5 weeks old)?” (Believe 
it or not). Overall the show is still young, 2nd year running and has some growing to do and I am 
sure with the enormous efforts and positive attitude from the organisers they will achieve this 
in years to come.

Justin Pascoe

Getting ready for the morning rush
Justin Pascoe and Gideon du Plessis maned the 

Dorper Exhibition

Sometimes you don’t have to say much, the 
animals will speak for themselves

Visitors at the Dorper exhibition at the 
African Farmer’s Expo

Give a man a fish and you feed him for a day. Teach a 
man to fish and you feed him for a lifetime. 

Chinese Proverb
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oeriesfontein 
Veiling

L
Ek het op uitnodiging van Dorperland 
Klub hul klubveiling te Loeriesfontein 
in September 2012 bygewoon. Ek het 
al so baie van Loeriesfontein gehoor 
en dit is immers die tuiste van Hendrik 
van Zijl (ek is tot vandag nie seker of 
Oom Hendrik die Burgermeester van 
Loeriesfontein is nie). 

Die Dorperlanders is werklik gasvrye 
mense en hulle kan kuier. Ons het 
Dorpers gesels van vroeg aand tot laat 
nag. Die klub het ons baie bederf met 
lekker kos en daar was darem iets te 
drinke om die ergste koue te verdryf. 
Niemand het my vertel Loeriesfontein 
kan so koud word nie.

- deur Attie Westraad



Mauritz van Heerden (regs) ontvang ‘n  
afskeidsgeskenk van Dorperland klub, 

oorhandig deur Boetie Burger sekretaris van 
Dorperland.

Boetie Burger (Sekretaris: Dorperland) en 
Attie Westraad (Rasdirekteur DSTG) saam 
by die geselligheid voor die Loeriesfontein 

veiling.       

Tydens die funksie die aand voor die veiling het Dorperland ook afskeid geneem van Mauritz 
van Heerden wat by die see gaan aftree het.

Daar is 126 ramme verkoop op die veiling teen ‘n gemiddelde prys van R6915.79 (Dorpers) en 
R7051.61 (Wit Dorpers). Die duurste Dorperram (R50,000) is verkoop deur J Visagie BDY en 
gekoop deur Elkana Trust. Die duurste Wit Dorperram (R24,000) is verkoop deur Niel Latsky 
en gekoop deur CP van Niekerk.

Met ‘n omset van naby R900,000 is Loeriesfontein ‘n veiling waarop Dorperland baie trots kan 
wees.



Op Dinsdag, 10 Julie 2012, het ek en Madalene, op uitnodiging van Willem Zwiegers, van die 
plaas, Elandsberg, Hopetown, aan hom ‘n besoek afgelê.  Die rede vir ons besoek was dat hy 
raad aangaande ‘n Dorperkudde wou gehad het.  

Willem is tans ‘n Direksielid van OVK.   Voorsitter van die Direksie van Gariep  Abattoir, 
‘n afiliaal van OVK, te Strydenburg.  Hy verteenwoordig ook die Direksie van OVK op die 
Hoofbestuur van die Noord-Kaap RPO.  Hy boer die afgelope 42 jaar op die plaas Elandsberg.  
Aanvanklik met Merino’s, ‘n kudde wat hy by sy vader oorgeneem het en die laaste 15 jaar met 
Dorpers. 

 Sy oorweging om van ras te verander, was omdat die wolprys nie met inflasie tred gehou 
het nie.  Op daardie stadium het vleispryse oor tyd redelik konstant gestyg, terwyl wolpryse 
geringe stygings met dalings afgewissel het en Australië met ‘n groot woloorskot gesit het, 
wat wolpryse negatief geraak het.

Die moderne wêreld met lugversorging en verhitting, veral in die Noordelike halfrond het die 
alledaagse gebruik van wol beperk tot luukse kledingstukke wat relatief duur is, wat ook ‘n 
negatiewe invloed op die verbruik van wol het.

Op daardie stadium het Suid-Afrika 102 miljoen kg wol geproduseer teenoor die huidige 45 
miljoen kg. 

Besoek aan Willem 
Zwiegers, Elandsberg                

Hopetown

Mnr Willem Zwieger links en Pilla Buys regs

- deur Pilla Buys
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Tel:+264-63 275 008 • Cell: +264 81 276 9152 • visserd@mweb.com.na

KYKWEER 
= BUKS X ADMIRAAL

BULLET 
= TOPGUN X MISTER

SOLD TO HENDRI VAN WYK

ON OFFER at the Namibian National Auction
Friday, 13 September 2013

MICHELIN
= ANKER X GENERAL 

An 
Auction 
not to 
miss!

303 
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Omdat hy alreeds 50 jaar oud was, het hy besluit die beter opsie is om oor te skakel na 
Dorpers, eerder as om d.m.v. teling die Merino aan te pas by die eise van die tyd.
Hy het ook sterk leiding geneem by die opleiding van skeerders en was betrokke by 
die vestiging en organisering van ‘n plaaslike skeerspan, skeerkompetisies en was ook 
beoordelaar by die Nasionale en Internasionale skeerkompetisies. Ten spyte van sy 
betrokkenheid by skeerspanne, het hy besef dat dit tyd gaan neem om die skeerproses vlot te 
laat verloop, alhoewel dit nie sy hoofoorweging was nie.
Huidiglik is wolpryse egter weer goed en gaan dit goed met die wolboere waaroor hy baie 
dankbaar is.

Willem se gevoel is dat in enigiets wat jy aanpak, 
moet daar orde en dissipline wees en as dit in plek 
is, kan jy kontrole uitoefen en dit bestuur. Bestuur 
is baie belangrik en dit wat jy insit by die Dorper, 
kry jy terug.  Die eienskappe van die Dorper wat 
vir hom belangrik is, is ‘n funksionele dier wat sy 
lam ekstensief kan grootmaak, sonder onnodige 
byvoeding.  

Reproduksie is die heel belangrikste eienskap.  Hoe 
meer lammers jy van jou ooie kan speen, hoe meer 
geld in jou sak.  Dorpers hoef nie geskeer te word 
nie, wat die ras nie so arbeidsintensief maak nie.  
Dorpers kry ook genoeg lammers.  Willem voorsien 

genoegsame weiding, sodat sy ooie hul lammers sonder byvoeding kan grootmaak.  Hy 
verskaf alleenlik byvoeding aan hul in droogtetye.  Dis ‘n baie belangrike punt vir hom.

Hy deel sy ooie in twee groepe, wat in Maart en September lam.  Hy maak gebruik van ‘n 
dekperiode van 6 weke, waarna hy die ooie laat skandeer vir tweelinge.  Alle ooie wat met die 
eerste dekking nie beset is nie, word uitgefaseer.  Hy ondervind ook geen las van lamprobleme 
onder sy kudde nie.  Sy kudde het goeie moederseienskappe en maak hul lammers goed 

Bestuur is baie 
belangrik en dit 
wat jy insit by 

die Dorper, kry 
jy terug.

Pilla Buys en Willem Zwiegers kyk na ‘n trop van Willem se Dorpers56



groot.  Hy skei ook sy eenlinge en tweelinge van mekaar en dit is ook die rede dat dit gesonar 
word.  Tydens lamtyd word sy ooie elke tweede dag deurgegaan om te kyk dat alles in orde is.  

Hy is ten gunste van prestasietoetsing, maar dit moet saam met die rasstandaard toegepas 
word.  Hy koop op amptelike Dorperveilings ramme en probeer daardeur sy kudde  verbeter.  
Volgens my het Willem ‘n bogemiddelde Dorperkudde, wat oor die jare geselekteer is vir 
gehardheid, goeie moederseienskappe, vrugbaarheid en voldoende vleis.  Hy faseer prulfoute 
uit en sy kudde is funksioneel.

Willem dink dat dit ‘n uitstekende idee is dat die Dorperskaaptelersgenootskap die kuddeboer 
wil betrek.  Hy dink dat skakeling tussen die kuddeboere en stoettelers van kardinale belang 
is.  Hy wil graag hulp en leiding hê oor teelmateriaal en die beskikbaarheid daarvan.  Willem 
is baie opgewonde oor die interaksie wat daar kan ontstaan as die kuddeboer betrek word by 
die Telersgenootskap.  

Hier het ons ‘n positiewe Dorperboer wat die beeld van ons ras positief sal uitdra.  My rede 
vir die stelling is, is na aanleiding van ‘n sms wat ek van hom die volgende oggend baie vroeg 
ontvang het.  

"Baie dankie vir julle hulp, vir die eerste keer in 15 jaar voel ek dat die Telersgenootskap 
‘n eerlike vennoot in my boerdery wil wees tot beide se welvaart.  Ek was huiwerig om 
julle te vra, omdat dit gevoel het ek vra ‘n guns, terwyl die genootskap dit wil aanbied – 
kommunikasie?”

Willem het aan ons gesê dat in die verlede het hy gevoel dat hy oortree indien hy as 
kuddeboer die Genootskap wil kontak vir raad en bystand.  Hy is baie bly oor die positiewe 
verandering in die Dorperbedryf.

Willem se mooi tipe Dorpers in die kraal
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Bosveld Dorperklub
Noem jy die naam Dorper, kan jy nie anders as om aan die volgende te dink nie: kwaliteit 
karkas, kwaliteit dier, aanpasbaar, goeie moeder-eienskappe, volhoubaar, ariede 
omstandighede, en soveel meer. Hierdie ras is gevorm en gemaak om sy eienaar trots te 
maak. 

Hierdie eg Suid-Afrikaanse ras is geteel 
vanuit ‘n passie van sy voorgangers, wat ons 
as volgelinge net  die vreugde daarvan kan 
pluk.  Hierdie is die ras wat jou sal trots maak 
om ‘n skaapboer te kan wees. 

Om in die Bosveld te kan boer met kleinvee, 
bly ‘n uitdaging dag na dag. Dink jy aan 
Bosveld kom die volgende in jou geestesoog 
op: bos, bome, hitte, vogtigheid, peule, 
blare, gras – soveel verskeidenheid. 
Die Dorper met sy nie-selektiewe 
vreetgewoontes, is die perfekte kandidaat 
vir hierdie omgewing. Hier eet hul nie net 
die gras nie, maar eet ook tot 1.2m hoog aan 
bome soos sekelbos, maroela, swarthaak, 
withaak, ens. In die somer smul die diere 

ook aan die bosveld vrugte soos maroelas. Tog in die winter verander hierdie prentjie na ‘n 
dooie dorre wêreld, geen peule of blare. Gras hiberneer en voedingstowwe word in die wortels 
gestoor tot die volgende reenseisoen. 

In die winter verloor die Bosveld meeste van sy bekoring, en is ons genoodsaak om ons 
diere te help met aanvullings en byvoeding deur die moeilike maande. Ons winters is oor die 
algemeen nie so vreeslik koud nie – alhoewel sekere streke wel ryp kan kry. Met ‘n minimum 
en maksimum temperatuur wat selde minder as 10° verskil, dra dit daartoe by dat parasiete 
nie so dormant word in die winter soos in ander dele van die land nie.  Met vele areas wat nie 
eens ryp in die winter ontvang nie, is interne parasiete ‘n blywende 
probleem – maar tog in ‘n mindere mate as in die somer. Interne 

parasiete wat dus meestal net in die 
somer ‘n  probleem is, kan in die 

Bosveld reg deur die jaar ‘n 
faktor in jou  boerdery wees.  

 Om in ‘n somerreënval streek te 
boer, skep baie gunstige omstan-

dighede vir pasteurella, vrotpootjie, 
longontsteking, corynabakterium (ab-

sesse), vuilbek ens. 
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Faktore soos vogtigheid, hitte en dan saam groepering in krale snags en aangeplante 
weidings, dra by tot hierdie siektes. 

Omrede die Bosveld nie ‘n tradisionele kleinvee boerdery streek is nie, is goeie teelmateriaal 
in hierdie streek moeilik bekombaar . Dit bly sterk aan te beveel om diere so na as moontlik 
aan die gebied waar jy boer aan te koop vir vinnige en maklike aanpassing. Dit is egter 
nie altyd moontlik nie. Wees gewis, dat met ‘n goeie bestuurstyl, tyd en geduld diere wel 
aangepas kan word. 

Een van ons grootste vyande in die Bosveld bly 
die gerugte Hartwater. Maar gelukkig ook met 
goeie  bestuur kan hierdie siekte beperk word.  
Kontak altyd jou naaste veearts en/of  medisyne 
verteenwoordiger om ‘n plaasprogram spesifiek 
vir jou plaas  uit te werk. Omdat daar so baie 
verskillende Hartwater stamme is, kan geen 
waarborg gelewer  word dat vee gesout sal wees 
teen die Hartwater stam wat op jou plaas  voorkom 
nie. Dit word dus  aan te beveel dat al koop jy diere 
van die Bosveld of  van enige ander streek in ons 
land aan, moet hierdie diere ‘n blok program volg om 
hul aan te pas op jou plaas. 

Met goeie biosekuriteit maatreëls en rekordhouding, sal jy kan agterkom dat sekere diere 
meer weerstandig is teen Hartwater spesifiek op jou plaas as ander diere. Ons begin ook glo 
dat hierdie weerstandigheid oorgedra word van ooie na hul lammers. Dit bly egter ‘n groot 
uitdaging om hierdie siekte baas te raak. ‘n Dier wat egter vry van interne parasiete en in ‘n 
kondisieskaal van 2.5 en meer is, is geneig om baie minder siek te word as andere. 

Die bestuurstegnieke van die Bosveld teenoor die res van die land verskil ook heeltemal. 
Diere word snags gekraal. Meeste boere boer baie intensief met die Dorpers, alhoewel daar 
ook verskeie boere is wat meer en meer semi-ekstensief met die Dorpers begin boer. Omrede 
daar soveel vlakvarke is wat gate onder deur die heinings grou, kan geen draad veilig genoeg 
gehou word om predatore uit te hou nie. Gewilde predatore in die Bosveld is – jakkalse, 
rooikatte, hiena, jagluiperd, en ook luiperd. Omrede die meeste boere in die Bosveld ook nie 
met kuddes van baie meer as 200 diere per kudde boer nie, word die diere snags gemaklik 
gekraal. Diefstal in die provinsie dra ook daartoe by dat kraaling van diere elke aand geskied. 
Maar oorhoofs bly die grootste voordeel om te kraal, om jou diere elke dag te kan sien, 
en te kan seker maak nie een is siek nie. Solank soos wat Hartwater vroegtydig genoeg 
geïdentifiseer word, kan dit suksesvol behandel word. 

Vir die Dorper wat geteel is om meer snags te wei, en 
bedags in die hitte van die dag te rus, is hierdie kraaling van 
diere snags, ook ‘n groot aanpassing. Daarmee saam word  
diere ook eers ongeveer vanaf 10:00 uit die krale gejaag 
omrede die dou dan eers vanaf die grashalms afgedroog 
het, en verminder dit die inname van interne parasiete. Die 
Dorper het dus aangepas om in die hitte van die dag te gaan 
wei, en genoegsame voeding in te neem om effektief te 
funksioneer, in ‘n kort tydjie per dag. 

Jy vra jouself nou die vraag af. As jy dan nou reeds nie in ‘n 
ideale kleinvee omgewing boer nie, faktore soos eksterne en interne parasiete, predatore, 
weiding inperking, diefstal ens, deurlopend daar is om die boerdery vir jou te bemoeilik, 
hoekom boer jy dan nog met kleinvee, en veral met Dorpers in die Bosveld? Die antwoord 
het twee bene. In hierdie provinsie bly die aanvraag grootter as die aanbod, en die tweede 
been is – ‘n totale liefde vir die ras wat eg Suid-Afrikaans is. 59



Dit bly ‘n entoesiastiese en toegewyde teler wat suksesvol met die Dorper bly boer in die 
Bosveld. Omrede al hierdie omstandighede, bly dit ‘n uitdaging om volhoubaar met die Dorper 
te kan boer. Stadigaan begin die telers egter die ras se aanpasbaarheid verstaan, en begin 
ons besef dat ons hierdie ras net genoeg kans moet gee om homself te bewys, dan gaan dit ‘n 
sukses wees en bly. Ons sal nooit die voorreg kan hê om met Dorpers te kan boer soos wat ons 
voorgangers en stamvaders dit kon doen nie. Ons sal wel die voorreg kan hê om te beleef hoe 
die Dorper ons keer op keer bewys – dit is die beste kleinvee ras wat bestaan. Hierdie ras bly 
ons verstom met sy aanpasbaarheid en volhoubaarheid. 

Dankie aan elke teler wat bly glo in die volhoubaarheid van die Dorper. 

Ons het ‘n oplewing in ons klub met jong entoesiastiese telers wat ‘n passie en ‘n liefde vir die 
ras het.  Ons glo met genoeg kennis en geduld, gaan die Dorper homself hier in die Bosveld 
ook kan vestig en bewys. Mag ons as telers egter nie die Dorper teleurstel nie.

Bosveld Dorperklub kalender 2012-2013:
Die afgelope jaar het ons verskeie klubfunksies gehad. Die jaar 2013 is ook ‘n entoesiastiese 
jaar vol planne wat voorlê vir die klub. 

Verskeie klubveilings is aangebied die afgelope jaar. 
Hier is Raymond Read (Inspekteur), De Wet van 
Wyk (Voorsitter 2010-2012), Andre Nieuwenhuis 

(Inspekteur)  en Boeta Homan (Inspekteur en 
Streeksverteenwoordiger) tydens die Warmbad keuring 

vir die veiling.

Om die Ras aan die publiek te kan blootstel bly een 
van die grootste take en voorregte van die Bosveld 

Dorperklub. 
In samewerking met Departement Landbou

word die Dorper deur inligtingsdae en demonstrasies
aan opkomende boere in die omgewing voorgestel.
 Hier is die klub betrokke by die Blouberg Boeredag,

8 Augustus 2012.

Bosveld Dorperklub het Dorpers gaan ten toonstel  
tydens ‘n Boeremarkoggend te Soetdorings buiteklub, 

8 Augustus 2013.

Bosveld Dorperklub bied ‘n uitstalling aan tydens die 
Alldays Bosveldfees en Fly-in,  15-18 Junie 2012.
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Letaba Agri Ekspo:
Die eerste baie suksesvolle Dorperskou is aangebied tydens die Letaba Agri Ekspo onder 
leiding van Jannie Venter. In 2013 gaan die Klubkampioenskappe hier plaasvind, en hoop ons 
om vele Dorper telers te kan verwelkom. 

Noordelike Landbouskou 28 Feb – 2 Maart 2013:
Die eerste Landbouskou in 17 jaar is weer aangebied tydens die Polokwane skou en 
musiekfees onder leiding van Brian Fraser en Le-Andrie Bezuidenhout. Daar was 154 Dorpers 
ingeskryf vir die Dorperskou, en ons glo hierdie gaan nog ‘n baie gewilde skou word in die 
Bosveld.  (www.landbouskou.net) 

Die heel eerste SAMIC geakkrediteerde skaap 
slaglamkompetisie is aangebied in Limpopo. 72 Diere is 

ingeskryf en beide die enkelkarkas sowel as die groep karkas 
wenners is deur Dorpers gewen!   Geluk Duppie du Plessis 
met Kampioen enkelkarkas en Cullinan Wit Dorpers met 

Kampioen groepwenner.

Landbouskool - Hoërskool Merensky, begin 
al hoe meer betrokke raak by die skoue. Hier 
het hul as hanteerders opgetree tydens die 

Noordelike Landbouskou. Hul gaan weer 
tydens die Letaba Agri Ekspo 2013 ook 

betrokke wees by die Dorperskou.  

Reserwe Senior Kampioen Wit Dorper ooi vertoon deur 
Cullinan Wit Dorpers, en Senior Kampioen Wit Dorper 

ooi vertoon deur Stefaans Botha.

Reserwe Senior Kampioen Dorper ooi sowel 
as Senior Kampioen Dorper ooi vertoon deur 
Sekelbosch Dorpers – Juanita en Frik Geyser.
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In 2014 gaan Noordelike Landbouskou (Pietersburg), Windpompfees (Naboomspruit) en 
Letaba Agri (Tzaneen) die 3 Klubskoue wees wat aangebied gaan word. Vanaf 2013 skou die 
klublede ook nou vir punte en sal daar tydens die klubafsluiting lede aangewys word met die  
meeste punte behaal deur die jaar sowel ook die lid met die meeste kampioene vertoon deur 
die jaar. 

Windpompfees Naboomspruit – 21-23 Maart 2013: 

Die derde suksesvolle Windpompfees Dorperskou is aangebied onder leiding van Juanita 
Geyser. ‘n Totaal van 64 Wit Dorpers en 66 Dorpers is vertoon. Een van die grootste 
persentasie Wit Dorpers nog ooit vertoon in die Bosveld. 

Reserwe Junior Kampioen Wit Dorper ram – Kalkfontein 
Wit Dorpers en Junior Kampioen Wit Dorper ram – J&L 

Bezuidenhout Wit Dorpers.  

Senior Kampioen Wit Dorper ram en Reserwe 
Senior kampioen Wit Dorper ram beide vertoon 

deur Kalkfontein Wit Dorpers.  

Reserwe Senior Kampioen ooi – Sekelbosch Dorpers 
en Senior kampioen ooi  - Saron Dorpers

Beoordelaar – Andre Nieuwenhuis en Ringbeampte – 
Johan Bezuidenhout 

Reserwe groot kampioen Wit Dorper ooi – Cullinan Wit 
Dorpers (Johan Viljoen) en Groot Kampioen Wit Dorper 

ooi – Dalrika Wit Dorpers (Piet Prinsloo)

Reserwe Junior Kampioen ram – Eerstegoud Dorpers 
(Deon Rose) en Junior Kampioen Dorper ram – 

Sekelbosch Dorpers (Juanita Geyser)



Reserwe Groot kampioen Dorper ooi –  Witgrond 
Dorpers (Danie Terblanche) en Groot Kampioen Dorper 

ooi – Eerstegoud Dorpers (Deon Rose)

Reserwe Senior Kampioen Wit Dorper ram – JFC Wit Dorpers 
(Japie Cilliers) en Senior Kampioen Wit Dorper ram – 

Kalkfontein Wit Dorpers (Jaco Britz)

Mag die jaar 2013-2014 net voorspoed vir elkeen in die Dorper bedryf inhou. Ons sien uit na ‘n 
opwindende jaar met ‘n vol program. Kontak ons gerus vir enige navrae in die Bosveld. 

Bosveld Bestuur 2013-2014:

Le-Andrie Bezuidenhout (Voorsitter, verteenwoordig Hoedspruit streek) – 082 797 3227
Juanita Geyser (Ondervoorsitter, verteenwoordig Naboomspruit streek) – 079 119 9507
Annetjie van Wyk (Sekretaresse, verteenwoordig Louis Trichardt streek) – 083 413 7997
Johan Bezuidenhout (Veilings, verteenwoordig Dendron en Tzaneen streek) – 083 728 2939
Frederich Smith (Skoue, verteenwoordig Alldays streek) – 082 412 7846
Brian Fraser (Sosiaal, verteenwoordig Pietersburg streek) – 083 457 3020 

J eugskoue 
in Overvaal 
klubgebied

Met die eerste kyk sal `n mens dink dit is `n deurmekaar spul, maar staan net stil en fokus op 
‘n paar “deurmekaar” plekke gelyk, en jy sal agterkom hoe groot en passievol die liefde van 
jong kinders vir hul diere werklik is.  Kinders so jonk as 4 tot 17 jaar neem deel aan Jeugskoue 
en dit is werklik ‘n belewenis om hulle dop te hou!

Dit was my voorreg om die afgelope jaar verskeie Jeugskoue te beoordeel in die Vleisskaap 
Afdeling.  Nodeloos om te sê dat daar hoofsaaklik van Dorpers en Wit Dorpers gebruik 
gemaak word.
Die Landbouskole Bekker in Magaliesburg en Wagpos in Brits is die voorlopers in die 
organisering van sulke jeugskoue, in samewerking met Absa Bank, wat dit borg. Verder bied 
die organiseerders van Pretoria se Lenteskou ook jaarliks so ‘n kompetisie aan.

Voorbereiding begin reeds maande voor die tyd en elke outjie moet sorg dat sy/haar skapies 
in ‘n goeie kondisie kom, en bowenal “mak” genoeg is om te hanteer. Dink uself die chaos 65
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GWK Lewendehawe. . .
Rooivleis van die veld

De Villiersstraat, Douglas  
Posbus 47, Douglas, 8730  

 Tel: 053 298 8200,  
Faks: 053 298 2445

www.gwk.co.za

innovee r  l andbou

‘n Uitgebreide fokus op die veebedryf met ‘n
kommersiële veilingsbeen, ‘n diens vir veeverkryging
en fasilitering van veetransaksies tussen produsente,
bees- en skaap-abattoirs, asook eie, gehalte
vleisprodukte vir die eindverbruiker is deel van GWK
se wye reeks produkte en dienste in die veilings- en
vleisbedryf. Dit is nog ‘n voorbeeld van hoe ons
landbou innoveer met moderne fasiliteite
en kliëntgerigte dienslewering.

Kimberley
Deon Klopper
082 802 8483
053 832 5227
deonk@gwk.co.za

Vrystaat/Oos-Kaap
Willie Meyer
082 990 3354
051 436 0319
williem@gwk.co.za

Prieska
HG Human
082 808 3846
053 353 1151
hgh@gwk.co.za

GWK is as toonaangewende agri-onderneming uniek geposisioneer 
met ‘n volledige reeks produkte en dienste, aangebied deur ‘n 
gediversifiseerde groep besighede wat fokus op omvattende oplossings 
vir moderne besigheid in die hele landbou-waardeketting. Ons 
kliëntgerigte fokus op volhoubare welvaartskepping vir vennote in 
landbou maak dit moontlik om letterlik ‘n nasie te help voed én bekende, 
gehalte handelsmerk-produkte plaaslik vir die verbruiker te produseer. 
GWK gee om. Daarom innoveer ons landboubesigheid.



in as ‘n vierjarige ‘n moedswillige 
lam onder bedwang moet probeer 
hou.....ons praat verseker hier van 
MAK in hoofletters!

Die skou begin met ‘n 
Voorbereidings afdeling waarvoor 
punte toegeken word.  Die was, 
droog en “trim” van bedekking, knip 
van hoewe, ore uitvee, ensomeer 
word alles deur die beoordelaars 
dopgehou. Ek onthou op Pretoria 
Skou was ‘n seun wat gesukkel het 
om die samewerking van sy ooilam 
te kry – hy was later so moedeloos 
dat hy tranerig met haar begin praat 
het: “Ag skapie, staan tog net stil dat 
ek jou tande kan borsel asseblief”, 
en sowaar daar staan sy toe verder 
tjoepstil met ‘n tandeborsel en 
Colgate in die bek tot die skuim spat!

Daarna volg die Skoumanskap 
afdeling. Dit is basies dieselfde as 
wat tydens ons skoue in die ring 
gebeur, met die uitsondering dat 
selfs die manier waarop die kind sy 
dier benader en vang, beoordeel 
word.

Hierdie kinders is 
die toekomstige 

boere van ons land.  
Ek moedig dus elke 

ouer vir wie dit 
enigsins moontlik 

is, aan om hulle 
kinders aan sulke 

jeugskoue bloot te 
stel. 

Wie weet hoeveel van hulle later met 
Dorpers sal boer?

Dankie vir die voorreg.

Phil Rawlins
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ew Guidelines for
Managing Parasites

N
Based on an improved understanding of all the factors affecting internal parasites or worms 
and the development of anthelmintic resistance, investigators worldwide have devised new 
management plans (summarised in Table below) to make internal parasite control sustainable 
by implementing practices that reduce selection for resistance.

- Dr Chris van Dijk – Zoetis

1. Work with a veterinarian to devise a worm control strategy.
2. Use effective quarantine procedures to prevent importation of 

resistant worms.
3. Test for anthelmintic resistance.
4. Administer anthelmintics effectively.
5. Use anthelmintics only when necessary.
6. Avoid ‘High Risk’ Strategies.
7. Select the appropriate anthelmintic for the problem.
8. Preserve susceptible worms on the property (refugia).
9. Reduce dependence on anthelmintics.
10. Use drugs in combination.

Worm Control Guidelines

Below is a brief review of the rationale behind each of 
these recommendations:

• Work with a veterinarian. Developing a management program for anthelmintic resistant 
worms that is cost effective, reliable and sustainable is becoming increasingly complex. 
Flock veterinarians are best qualified by training and experience in local conditions helps 
them to provide the best advice and also to interpret faecal egg count test results in the 
best way. The relationship between producer and veterinarian should evolve so that 
tactical treatment decisions are made within the context of an agreed upon strategy.

• Use effective quarantine procedures. The objective is to reduce the chances of any 
anthelmintic resistant worms being introduced onto a property. The best approach 
is obviously to know the resistance status on the farm, as well as that of the farm from 
which the new animals are being introduced. If you are one of the lucky few where no 
known resistance occurs, everything possible must be done to make sure that no resistant 
parasites are introduced! 

Three steps are involved:

1. All sheep (including rams) should be treated with combination anthelmintics likely to 
remove both susceptible and resistant worms.

2. All treated sheep should be held off pasture for 24 to 48 hours until all worm eggs 
present in the gut have passed out in the faeces.
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3. All sheep should be turned out to pasture contaminated with worm eggs and larvae to 
minimize the effects of any worms that survive quarantine treatment (i.e. dilute any 
resistance genes remaining).

This procedure will also apply if you do not know your status or that of the incoming sheep.
The opposite also applies – you might have serious problems and have the opportunity to 
dilute your resistance situation by introducing sheep from a farm with a known “no resistance” 
status, in which case the animals will NOT be drenched or “cleaned out” during the quarantine 
period and will be used to shed their eggs onto your property. Work in close collaboration with 
your vet or consultant when dealing with situations like this! 

• Test for anthelmintic resistance. It is strongly recommended to test for anthelmintic 
resistance on a regular basis, as it is very important to use drench products that are fully 
effective. Early detection of diminished efficacy allows efforts to be concentrated on 
reducing selection pressure to extend anthelmintic longevity. Where the resistance status 
is unknown and a drench resistance test cannot be performed, it may be advisable to use a 
product containing a new chemical class (such as STARTECT .Reg no G3889 Act 36/1947), 
as this is most likely to be fully effective.

• Administer anthelmintics effectively. All of the following procedures enhance the 
effectiveness of anthelmintics being administered:
1. Dose at the rate recommended for the heaviest sheep in the group.
2. Check the dosing gun to ensure that the required dose is delivered.
3. Restricted feeding before dosing (but never with ewes in late pregnancy) enhances the 

activity of the macrocyclic lactones and some of the benzimidazoles: 
4. Do not mix anthelmintics with any other anthelmintics or vaccines prior to 

administration.

• Avoid High Risk Strategies. Certain practices in dosing ewes and lambs have a higher risk 
of promoting the development of resistance. These are discussed in module 2 and should 
be avoided where possible.

• Use anthelmintics only when necessary. Treatment should be confined to sheep 
suffering from overt and subclinical parasitism and sheep that can tolerate existing 
infections should preferably be left untreated. Testing for infection and only treating when 
infections reach a threshold likely reduces resistance selection compared with strategic 
control programs in which all sheep are routinely treated, but will depend a lot on the 
amount of parasites in refugia.

• Select the appropriate anthelmintic. Unnecessary exposure of worms to an anthelmintic 
can lead to increased selection pressure for anthelmintic resistance without providing any 
improvement in worm control or production. Selection of the most appropriate treatment 
for use on an individual property should be made by testing for anthelmintic efficacy.

• Preserve susceptible worms on the property. A “dose and move” to a clean pasture 
strategy was once widely recommended because it ensured that pasture contamination 
remained low for an extended period and allowed for growth uninhibited by parasite 
infection without the need for repeated anthelmintic treatment. Unfortunately, the 
strategy also selected for anthelmintic resistance because the worms that survived 
treatment were given an extended period of reproductive advantage over susceptible 
parasites. At the end of the grazing period, the pasture will be infected with a population 
of parasites dominated by resistant parasites. Repeating the “dose and move” strategy 
over the course of several years ultimately leads to a highly resistant population of 
parasites.

The current guideline is to preserve a susceptible parasite population by leaving part of the 
flock untreated, by putting undrenched ewes on pasture previously grazed by drenched lambs 
and/or by delaying the move to a low-contamination pasture until after the treated flock 
becomes lightly re-infected. All of these approaches leave a population of susceptible worms 
to breed with the resistant worms, which effectively dilutes the frequency of resistant worms 
in the overall parasite population. The susceptible worms that are allowed to re-contaminate 

pastures are said to be “in refuge,” or in refugia (see box opp.). Ensuring that there is a 
source of worms in refugia is now regarded as an essential component of sustainable worm 
control programs in sheep.
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• Reduce dependence on anthelmintics. All of the following non-chemical procedures 
contribute to parasite control:
1. Provide quality nutrition. Energy and protein supplements are useful in stimulating 

immunity to parasites.
2. Manage pastures to control parasites. Where sheep, cattle and horses are raised on the 

same property, rotate pastures. Also, faeces removal eliminates most sources of re-
infection including resistant worms.

3. Use rams that are bred for resistance to worms. If producers want to improve the 
genetic resistance of their flocks they must either breed rams themselves or buy rams 
that have been selected for resistance to worms. 

• Use drugs in combination. Combinations of broad-spectrum anthelmintics are 
recommended by leading parisitologists as the best way to delay the development of 
anthelmintic resistance, particularly in the very early stages of resistance development. 
In this context, the application of broad-spectrum combinations, targeting the same 
parasite species should be differentiated from the use of combinations of narrow-
spectrum and broad-spectrum anthelmintics targeting more than one species. These 
latter combinations (e.g. flukecide plus broad-spectrum) are discouraged unless there is 
a clear case for their use because of inadvertent selection pressure for resistance in non-
target parasites.

Summary of Do’s and Don’ts in worm control:

DO:
Encourage – Development of farm health planning including worming strategies
Ensure – full grazing management programs and the use of FEC and other monitoring 
systems 
Target – the drug used to the parasite to be treated 
Emphasize – the importance of NOT under dosing
Advise – not to dose and move
Explain and Emphasize – the importance of quarantine treatment
Investigate – cases of resistance
Report – suspected cases of lack of efficiency

DO NOT
Treat unnecessarily

Blanket treat

What Is Refugia and How Does It Work?

Refugia is that portion of the total worm population (eggs and larvae) that escapes exposure 
to a drench. Presence of worms in refugia assures that some susceptible worms are left 

to reproduce. The theory behind intentionally leaving worms in refugia is to create a safe 
haven for susceptible worms in the population base. Ideally, the reservoir of susceptible 

larvae should significantly outnumber resistant larvae on pasture. That way when the larvae 
are ingested and the adults breed in the host animal, the number of resistant worms will be 

reduced.

Does leaving worms in refugia work? A field trial showed that leaving 10% or 20% of lambs 
undrenched resulted in significantly lower levels of drench resistance in the worms on 

pasture, compared with drenching all lambs. When 20% of the lambs were left undrenched, 
resistant worms on pasture were diluted 10 times compared to when all lambs in the mob 

were drenched. When all lambs were drenched and moved to low-contamination pastures, 
the resistance status of the resulting worm population was greatly increased from the original 

source level (R&D Brief, Meat & Wool New Zealand, 2007).
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rootfontein
Dorperkursus 2012
G

Persone wat pryse en trofees ontvang het vir hul 
prestasies met betrekking tot Dorpers.

Die Junior en Senior Dorperkursusse word jaarliks te Grootfontein Landbou Kollege in 
Middelburg aangebied. Die kursusse maak deel uit van Grootfontein se curriculum en is 
verpligtend vir die tweede- en derdejaar studente. Aangesien die Dorper sy ontstaan op 
Grootfontein gehad het is dit vir ons ‘n voorreg en belangrik om by steeds by Grootfontein 
betrokke te wees. Grootfontein is een van die min Instansies wat baie klem lê op 
kleinveerasse.  Die jaar het die volgende Inspekteurs die kursusse aangebied:

Tony Cahi en Rodney Rayner – English Junior and Senior Course
Pilla Buys en Rikus van der Merwe  – Afrikaans Junior en Senior Kursus

Altesaam 75 studente het die Afrikaanse kursus bygewoon en 43 die Engelse kursus.
Grootfontein se vereistes om die kursus te slaag is slegs 50% en nie 60% (vereiste vir 
sertifikaat) nie. Agt en Sestig (68) van die 75 Junior kursus studente en 35 van die 43 Senior 
Kursus studente het sertifikate vanaf die DSTG ontvang.Amore Viljoen (Senior Kursus)  en TP 
Tlhokwe (Junior kursus)  het onderskeidelik die beste gevaar. Ek was ook bevoorreg om die 
Diploma plegtigheid van Grootfontein by te woon. 

Baie dankie aan Grootfontein vir die geleentheid om die studente meer van Dorpers te leer 
asook aan die Inspekteurs wat baie opofferings gemaak het om die kursus met groot sukses 
aan te bied.
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Tony Cahi, Rikus van der Merwe, 
Rodney Rayner en Pilla Buys.

Prakties.
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nspekteurs- en
Beoordelaarsdag

I

Die jaarlikse Inspekteursdag het die jaar weer plaasgevind op 5&6 Junie 2012 te De Aar. Die 
geleentheid het afgeskop met praktiese bespreking. Mnr Rikus van der Merwe het diere 
gebring waarop daar prakties gedoen was. Daar was baie klem gelê op die manlike en vroulike 
vorm van Dorpers. Die Rasstandaard was bespreek asook die interpretasie daarvan. Een 
van die Inspekteurs het na afloop van die praktiese bespreking gesê dat dit vir hom al meer 
duidelik raak  dat ons  sonder dat ons dit agterkom; stadig maar seker die interpretasie van 
die rasstandaard verander om te pas by dit wat gewild is. Ons het indrukwekkende diere begin 
hoog aanslaan in plaas van om die korrekte dier hoog aan te slaan.
Daar was ŉ gevoel onder al die Inspekteurs dat ons aan die behoefte van kommersiële 
boere moet voldoen. Een van die besluite wat tydens die Inspekteursdag geneem is, was 
om kommersiële boere teen die helfte van die normale ledegeld by die genootskap te laat 
aansluit. Kommersiële boere sal dan alle voordele geniet wat stoettelers het en van die 
Inspekteurs se dienste gebruik kan maak. Die enigste uitsondering is dat ŉ kommersiële lid 
se Dorpers nie gestoet kan word nie. Vrugbaarheid, funksionele diere en ooie wat moeilik lam 

was van die ander besprekingspunte. 

Die aand het almal heerlik saam gekuier om die 
braaivleisvure.

Dr. Buks Olivier was die gasspreker by die 
volgende dag se vergadering en hy het 
beklemtoon dat ons Dorpers moet selekteer 
in dieselfde omstandighede waarin hulle hul 
nageslag moet produseer. Dinge wat vir die 
kuddeboer belangrik is, kan nie gemeet word 
met die oog nie. Die uitdaging van die stoetteler 
is tevrede kuddeboere deur mooi sowel as 
doeltreffende diere te selekteer en ook om 
inligting te verskaf oor meetbare en nie 
meetbare eienskappe. Hy noem dat met al die Prakties 75

-  deur Attie Westraad



proewe wat hulle al gedoen het daar nog nooit uitgewys kon word hoe ŉ ooi lyk wat vrugbaar 
is nie. Ons kan dit net bepaal deur meting, aangesien fenotipes dit nog nooit kon uitwys nie. ŉ 
Ram se produktiwiteit word bepaal deur sy ma se syfers (ILP, lammers gespeen teenoor lam 
kanse, reproduksiesyfers ens.) Dr Olivier noem dat ons ŉ balans moet handhaaf as ons Dorpers 
teel. Daar moet ŉ balans wees tussen fenotipe en genotipe. ŉ Ram se prestasie ten opsigte van 
vleis moet ook gemeet word in die prestasie en die groei van sy lammers en nie omdat hy ŉ 
groot agterkwart het nie. 

Volgende jaar (2013) se Inspekteursdag 
vind plaas op 4&5 Junie 2013. 
Inspekteurs en beoordelaars moet die 
dag nie misloop nie, nie net omdat dit 
beloof om ŉ baie interessante dag te 
wees nie, maar ook omdat diegene wat 
die Inspekteurs- en Beoordelaarsdag 2 
agtereenvolgende jare nie bywoon nie, 
afgehaal sal word vanaf die Inspekteurs 
en Beoordelaars lys.

Na afloop van die ontvang ek die 
ondergenoemde brief vanaf Oom Dolf 
Lategan:
“Attie en Dorper bestuur. Dit was vir 
my ŉ voorreg om die entoesiasme en 
planne te beleef tydens die afgelope 
Inspekteursdag. Dit was positief en 

ek glo die wil bestaan om die grafiek wat horisontaal beweeg in die bedryf se groei weer in ŉ 
opwaartse neiging te stuur”.

Wat is my insette dan as ŉ groot bewonderaar van die GROOT ras die DORPER? Ek gee my 
siening vir u as deel van die plan hieronder:

1. Die Dorper het vir baie jare gekonsentreer op vleisproduksie en het dan ook daarin geslaag 
om maksimum vleis op minimum ouderdom op die dier en veral met lammers op 4 
maande te vestig.

2. Die feite van die dag is egter dat daar altyd gepoog moet word om nuwe uitdagings wat in 
die moeilike ekonomiese toestande heers die hoof te bied.

3. Die laaste Inspekteursdag het dit dan bevestig toe 41 van die Ras se Inspekteurs 
koppe bymekaar gesit het om die Dorper verder op die wenpad te neem in een van die 
belangrikste aspekte en dit is “SELEKSIE”.

4. Die hoof gedagte was dan om meer te konsentreer op “VROULIKHEID” in die ooi en 
“MANLIKHEID” by die ram sonder om dit, waarvoor die Dorper bekend is in te boet!

5. Die aangehegte foto’s sal u ŉ idee gee wat besluit was om die “T5” diere en veral op ooie 
groter prioriteit te gee met die uitwys van die beste!

6. Daar sal gekonsentreer word op die kop, langer slanker nek, voorkwart, en dan baie 
belangrik die vorm soos gesien vanaf die kant en van bo-af.

7. Dit is net ŉ feit dat, soos dit in die natuur gevind word, dat die vroulike diere ligter voor 
as agter moet wees met goeie vroulikheid in beenstruktuur, kop en nek wat slank moet 
vertoon.

8. Die ander eienskappe wat die Dorper so gesog maak soos goeie lengte, beenplasing, 
loopvermoë, breedte en diepte agter vir geboortes en die goeie ontwikkeling en plasing 
van geslagsorgane bly steeds ŉ prioriteit. Oormatige bespiering by die vroulike diere sal 
sekondêr wees tot hierdie vroulikheid in die ooi. Daar word klem gelê om eerder ŉ lam 
of twee per ooi per paring aan te kry as ŉ mooi ooi met geen lammers nie, dit is wat die 
strategie noodsaaklik maak.

9. By ramme sal daar steeds gekonsentreer word op die manlikheid met die wigvorm 
swaarder voor as agter met klem op manlikheid in beenstruktuur, kop, nek, 
bespiering, lengte, vleis en baie belangrik goeie beenplasing met sterk kote en bene 
vir goeie loopvermoë. Die ander eienskappe soos gesonde testis en vrugbaarheid en 
vleiseienskappe is nie onderhandelbaar nie en bly ŉ hoë prioriteit.

Vergadering
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10. Dit is ook belangrik dat telers moet konsentreer op prestasietoetsing waarmee Dr. Buks 
Olivier gemoeid is en wat die wonderlike seleksie metode van die Ras vir meer as 60 jaar 
verder moet ondersteun en help tot nuwe hoogtes.

Vir die kopers op veilings is die boodskap dus duidelik dat daar gekyk moet word na die 
eienskappe soos op besluit is en nie net vir die mooi te gaan in goeie gevoerde diere nie.

Die klubs van Overvaal en Bosveld het in 2012 hul kragte saamgegooi en my by Nampo 2012 
kom help.
Die Bosvelders en Overvalers (ek is nie seker of daar eers sulke woorde bestaan nie, maar dit 
val so lekker op die tong!) is mense wat kan werk. Jurie Joubert, Danie en Letitia Terblanche 
is raakvatters en ons het gou, gou die Dorperstalletjie opgemaak. Hulle is lief vir hul Dorpers 
en hulle wys dit ook. Ek het menigte oggende gehoor hoe mooi hulle met die ramme en ooie 
praat wanneer hulle nuwe voer en water in die kraaltjies sit. 

Die gehalte van die ramme en ooie was baie goed en van die besoekers wou met mag en 
mening die Dorperramme en ooie koop. Nampo het nie soveel besoekers soos 2011 gehad 
nie, maar diegene wat ons stalletjie besoek het was nie nuuskierig nie; hulle het belang gestel 
in Dorpers en wou inligting oor Dorpers hê.  Ons het goeie reklame vir ons ras gekry en ook 
positiewe terugvoer van baie besoekers.
Een so voorbeeld was ‘n jong boer wat doelgerig na my gestap het met die woorde “oom ek 
boer met Dorpers, maar ek boer met 300 ooie minder as in die verlede”.  Hy vertel toe verder 
“ek het my ooie minder gemaak, maar ek kry nog steeds dieselfde hoeveelheid lammers aan. 
Ons het begin om ons ooie streng te selekteer en al ons ooie lam, daar is nie meer passasiers 
op ons plaas nie. As ons ooie nie ‘n lam gee nie, laat ons haar slag. Ons kry dieselfde inkomste 
met minder ooie en ons het nou ook ekstra spaarveld omdat ons minder ooie hoef aan te 
hou”.
Boeta en Heleen Homan (Voorsitter en Sekretaresse) van die Overvaal Dorper klub het later 
die week ook kom hand bysit by die stalletjie.  Soos die gewoonte nou al die afgelope 7 jaar 
is, het ons weer by Joost en Mienie Bergh tuis gegaan en natuurlik moes ons almal op ‘n dieët 
gaan na afloop van Nampo, want Mienie se kos is ongelooflik lekker. Saans het ons rondom 
die vuur gekuier en die staaltjies van die dag gedeel.

Dankie aan elkeen wat bygedra het tot die sukses van Nampo 2012. Boeta, Heleen, Danie, 
Jurie en Letitia se passie vir Dorpers het die besoekers geïnspireer en dit was ‘n voorreg om 
saam met julle te werk!

  
  
 

ampo 2012N
- deur Attie Westraad
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Lede van die Dorperskaaptelersgenootskap van SA het besluit om die brandslagoffer 
Pippie Kruger te help deur fondse in te samel onder lede van die genootskap asook mede 
Dorperboere en vriende.

Die idee was dat hulle wou help om vir Pippie ŉ nuwe vel te gee en omdat Dorpervelle as die 
beste ter wêreld beskou word en deur modehuise soos Armani en Versace gebruik word; moet 
die geld wat ons insamel ook goed genoeg wees om vir Pippie ŉ nuwe vel te gee.

Die maklikste manier om geld in te samel was natuurlik om ŉ karkaskompetisie te hou onder 
die Dorpertelers tydens die Internasionale Dorper veiling te Upington op 1 November 2012. 
Lede het een of meer Dorperlammers geskenk vir die karkaskompetisie ten bate van Pippie 
Kruger.

Dorpers is bekend as die skaapras met die beste karkas en ŉ bewys daarvan is dat Dorpers die 
afgelope 15 jaar die SAMIC Nasionale Karkaskompetisie gewen het en in sommige jare soveel 
as 44 uit die eerste 50 plekke behaal het.

Daar was natuurlik ook lede wat nie ŉ slaglam kon skenk nie en het ŉ bydrae in die vorm van 
kontant gemaak.

Sommige lede wat Dorperooie op die veling verkoop het, het die opbrengs van die ooie aan 
die Pippie Kruger fonds geskenk. Hendrik van Zijl (voormalige President van die Genootskap) 
het ŉ skets van ŉ Dorperram op ŉ klip geskilder en dit was opgeveil vir R21 000. Die kopers was 
Sakkie Liebenberg en Peet Cilliers.

Dorperboere het hulle harte oopgemaak en Dries Wiese (President van die 
Dorperskaaptelersgenootskap) het ŉ tjek ter waarde van R100,000 aan Pippie en haar ouers 

‘n Dorpervel vir 
Pippie Kruger

- deur Attie Westraad
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oorhandig tydens die Dorper veiling te Upington op 1 November 
2012. Hy het ander genootskappe en instansies uitgedaag om by 
soortgelyke projekte betrokke te raak. 

Baie dankie aan alle lede asook mede Dorperboere en vriende wat 
hul harte en beursies oopgemaak het om die wonderlike inisiatief  
ŉ groot sukses te maak. Dit het my trots gemaak om deel van die 
Dorper gemeenskap te wees.

Ek wou aanvanklik al die persone wat bydraes gemaak het se name 
gelys het, maar ek glo dat dit nie gaan oor wie hoeveel geskenk het 
nie, maar eerder oor  ŉ klein dogtertjie wat in nood was en almal 
wat op watter wyse ook al bygedra het, haar nood tot  ŉ groot mate 
kon verlig.

 
Ons het ŉ slagspreuk wat lui “Dorpers die Ras wat vir sy Baas sorg!”. Dit was ŉ voorreg om te 
sê dat Dorpers nie net vir sy Baas sorg nie, maar ook sorg vir diegene wat in nood is. 

Vir al die persone wat met die reëlings betrokke was om die projek moontlik te maak asook ŉ 
reuse sukses te maak, baie dankie. Hierdie is beslis nie die laaste keer wat ons wil gee nie en 
soortgelyke inisiatiewe word vir die toekoms beplan.

Dorperland Slaglamkompetisie
 

-deur Boetie Burger

Dorperland Dorperklub het op 21 Februarie 2013 ‘n baie suksesvolle slaglamkompetisies 
aangebied. Die slaglamkompetisie sal voortaan ‘n jaarlikse instelling wees aldus Boetie Burger 
(sekretaris van Dorperland).
Daar is altesaam 140 diere ingeskryf. Die wenners van die Slaglamkompetisie sal aan die 
Nasionale SAMIC karkaskompetisie deelneem.
Dorperland se bestuur wil graag alle deelnemers sowel as Dirk Zandberg (SAMIC) en KLK 
bedank vir hul bydrae om die kompetisie ‘n groot sukses te maak.
Die SAMIC Nasionale uitslae word nou met groot belangstelling dopgehou, want dalk kom die  
wenner uit Dorperland se geledere.  

Die Wenners was as volg:

Enkel klas Wenners: 
[1] NOOITGEDACHT DORPERS  98.30                              
[2] ROOIDAM  98.28
[3] ROOIDAM  98.06
[4] CONRADIE BROERS 96.49
[5] VREDE BOERDERY  95.90

Groep klas wenners:
[1] SANDPUTS  90.53                                   
[2] CONRADIE BROERS 90.49
[3] KARSTEN VEEPLASE 89.52
[4] ROOIDAM 89.44
[5] ROOIDAM 89.03

laglamkompetisiesS
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Slaglamkompetisie:  
Strydenburg op 21 September 2012

- deur Pilla Buys

Daar het ‘n gedagte posgevat vir die hou van ‘n 
slaglamkompetisie te Strydenburg, aangesien ‘n 
abattoir in die dorp geleë is.  Daar is besluit dat 
Strydenburg Boerevereniging in samewerking 
met Gariep Organic Meat Processors (GOMP), 
die kompetisie sal aanbied. 

Ek is afgevaardig, aangesien ek dit geïnisieer 
het, om in samewerking met GOMP, die 
kompetisie te reël. Ons het nie regtig geweet 
wat om te verwag nie en ons stoutste 
verwagtinge is oortref.  Daar was 65 groepe 
ingeskryf  (250 lammers).
Dirk Zandberg van SAMIC het die beoordeling 
behartig.  Die wenkarkasse sal ook aan die 
Nasionale Karkaskompetisie deelneem.

Die wenners in die enkel, sowel as 
groepe, was as volg:

1. Kamkuip Boerdery, Kenhardt
2. Kamkuip Boerdery, Kenhardt
3. Karstens Boerdery, Kenhardt

Gariep Organic Meat Processors was die 
hoofborg van die dag.  

Die dag is afgesluit met ‘n geselligheid 
in die kerksaal wat deur produsente, 
direksielede van OVK, sowel as ander 
belanghebbendes, bygewoon is.  

Die Dorper het weereens die kompetisie 
oorheers. Daar word reeds al aan die 

volgende slaglamkompetisie gereël vir 2013.
  

Gawie du Toit, bestuurder Gariep Abattoir, Pilla, 
Dirk Zandberg van SAMIC en Floris Walters, Gariep 

Organic Meat Processors.
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Niekie Cilliers: Raadslid

en jou Raadslede:K
- vervolg vanaf bladsy 39

Wanneer en waar is jy gebore?
Ek is in Upington op 19 Junie 1965 gebore, grootgeword op 
Vooruitsig en Hardegat (plase in die Kalahari).
 Waar het jy skool gegaan?
Hoërskool Upington. 
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe lyk ‘n 
normale dag in jou lewe? 
Ek en my vrou Madeleine woon op die plaas Rooidam, 35km buite 
Kenhardt. Ons boer Dorpers! Ek is in Augustus 23 jaar getroud met 
Madeleine en het twee kinders, Tromp 22 (woon in Durbanville en 
in die vervoerbedryf) en Nicolene 20 (woon in Durbanville en is 'n 
B.com student in Bemarkings Bestuur by Durbanville College). 
My normale dag is Dorpers van vroeg tot laat. Alhoewel ek 
“Dorpermal” is, probeer ek om elke dag dieselfde te wees. Ek moet 
elke dag met mense oor Dorpers praat anders voel my dag leeg. 
Om by alles op die plaas en ander plekke waar ek ook betrokke is, 

uit te kom moet ek baie delegeer. Ek is ‘n positiewe persoon en hou daarvan om ander mense 
positief te maak en te help. Ek glo die eindproduk is beter as om te spog voor die tyd. Omdat 
ek graag ‘n verskil wil maak, sê ek moeilik NEE.
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras? 
Ek het eendag ‘n skou saam met my pa bygewoon waar Oom Koos Vermeulen en Martin 
Compion geskou het. Ek het daar en dan vir my pa gesê ek wil sulke skape hê. Hulle was mooi 
witgewas met 2 lammers langs hulle. Dit het gemaak dat die skaap my so beïndruk het en 
daar het my liefde vir die ras ontwikkel. 
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat? 
Nee, ek sal niks wou verander het nie. Ek dink dit sou egter goed gewees het as ‘n Dorperooi 
4 spene gehad het sodat my drieling lammers nie altyd vir die twee lammers moet wag om 
klaar melk te drink nie. 
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ……
Ek glo dat ons oor 5 jaar ‘n premie vir Dorpervleis gaan kry in Suid-Afrika en die Dorperras 
gaan net meer gewild raak in die Buiteland. 

Wanneer en waar is jy gebore? 
Gebore op 17 Julie 1958, Port Elizabeth.
Waar het jy skool gegaan?
Na my skoolopleiding aan Hoërskool Jan van Riebeeck in Kaapstad het ek my 

weermagopleiding gedoen by Valskermbataljon, Tempe in Bloemfontein. In 1977 begin ek 
studeer  aan die Universiteit van Stellenbosch in die landbouwetenskappe. 

Ben van der Westhuyzen: Raadslid

Wie is die Dorperraad?
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Vertel ons meer van jouself, jou 
gesin, waar jy woon en hoe lyk ‘n 
normale dag in jou lewe?
Na verkryging van my MSc graad in 
Landbou Ekonomie het die boerdery 
gogga my behoorlik gebyt. Vir `n 
pastorieseun wat grootgeword het 
in Kaapstad, sou boerdery dalk net 
`n droom bly, maar watwou…… 
waar `n wil is, is `n weg! In 1986 
het ek begin deur grond te huur en 
met geloof, geluk, vasbyt en harde 
werk, kon ek die grond later koop, 
verder uitbrei tot waar ek vandag 
`n gerieflike boerdery eenheid besit. 
Die boerdery vertakkings bestaan 
uit Angoras (hoofsaaklik), tollies, 

grootmaak van melkverse vir `n groot melkboerdery –onderneming, sowel as `n Dorperstoet 
wat my na aan die hart lê.  Wat is lekkerder vir `n boer om iets te skep waarop hy trots is 
soos bv. `n stoet.
My plaas is geleë in die Adelaide-distrik in die Smaldeel-area. Ek probeer om sover moontlik 
betrokke te wees in die daaglikse boerderyaktiwiteite, maar glo ook in die delegering van 
pligte wat groter verantwoordelikhede vir jou werknemers gee. Ek glo aan die gesegde: “die 
boer se oog maak die vee vet! “
Ek is getroud met Ilze, my ander helfte en regterhand en ons het drie kinders: Kobus(24), 
besig om te kwalifiseer as ouditeur by PWC, Alet(23) studeer aan Stellenbosch Universiteit 
en is besig met haar meestersgraad in Chemie en Polimeerchemie en Fanie(17) is in graad 11 
by Kingswood College in Grahamstad.
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?
Mooi bly maar mooi of dit `n vrou of `n dier is! Die Dorper se estetiese kenmerke tesame met 
sy gehardheid en “easy-care” eienskappe het my oorreed en o ja, my passievolle buurman, 
Tien Jordaan!
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat? 
Die Dorper is `n uitstekende vleisras skaap met bewese resultate in slaglamkompetisies 
– daaraan kan nie veel verbeter word nie. Ons moet egter oppas vir te veel klem op 
“skou-tipe” skape en in die proses word belangrike eienskappe verloor, nl. gehardheid, 
vrugbaarheid, loopvermoë, libido en dekbehendigheid. Die ou kernwaarhede moet weer 
beklemtoon word wat die Dorper so `n gewilde ras gemaak het. Die probleem lê nie in die ras 
as sulks nie, maar ONS wat dit in die verkeerde rigting kan stuur.
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar ………
* Bou van `n” Dorper-Brand” waar die handelsmerk die kwaliteit van lam/skaapvleis sal 

waarborg en deur die handel en eindverbruiker erken sal word.
*  Elke Dorperboer sal aspireer en werk om deur gehalte standaarde deel van die “Brand” 

te wees. Opvoeding, voorligting en hulp moet die boere oortuig dat kwaliteit betaal. 
Onthou, …. nie alle swartkopskape is Dorpers nie….. streef daarna om met kwaliteit 
Dorpers te boer!

*  Stoetboere en ramtelers tot die besef sal kom dat “oormatige” voer van diere nie 
voordelig is vir die dier, die ras en sy sak nie. Ander rasse in ons land asook Australië se 
Dorperboere het reeds hierdie ontdekking gemaak.

*  Die uitbou van ons Nasionale en Klubveilings en hopelik die minder fragmentering van 
die mark deur die talle privaatveilings. Groter en beter veilings sal tot almal se voordeel 
strek, d.i. die agent/afslaer, verkoper en die belangrikste, die koper. Ekonomiese 
realiteite sal uiteindelik die hardste praat!               
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Wanneer en waar is jy gebore? 
Ek is op 31 Augustus 1969 gebore op Kakamas in die 
Noord-Kaap. Kort na my geboorte het ons verhuis na Port 
Elizabeth, maar Kakamas het steeds ‘n spesiale plek in 
my hart.
 Waar het jy skool gegaan?
My Pa se werk was van so aard dat hy baie verplaas was 
en ek was in meer as een Laer- en Hoërskool. Ek het egter 
in 1987 gematrikuleer in Hoërskool Middelburg Oos-Kaap. 
Vertel ons meer van jouself, jou gesin, waar jy woon en hoe 
lyk ‘n normale dag in jou lewe?
Ek is al 20 jaar getroud met Maggie en ons het ‘n 9 jarige 
dogtertjie Jané. Maggie is ‘n Rekenmeester en natuurlik 
werk ek vir die Dorperskaaptelersgenootskap van Suid-
Afrika. Fietsry is my stokperdjie en naas my gesin ook my 
groot passie.

Ek het na skool deur die pos studeer (Rekenaar dataverwerking, wat vandag meer bekend 
is as Information Technology) terwyl ek by Departement Korrektiewe Dienste gewerk 
het. Ek is later verplaas na die Provinsiale Kommissaris se kantoor, waar ek gemoeid 
was om toe te sien dat alle rekenaarstelsels by ongeveer 88 kantore en meer as 600 
rekenaargebruikers vlot verloop. Deel van my werk was ook om rekenaaropleiding te gee en 
nuwe rekenaarprogramme te help ontwikkel en te implimenteer. 
Tussen die baie reis (en lank weg wees van my gesin af) na al die kantore regoor die Oos-
Kaap waarvoor ek verantwoordelik was, het ek gehunker na ‘n rustige plaaslewe. Ek het 
na 14 jaar bedank toe my swaer my gevra het om hom met die boerdery te kom help. Ons 
het onder andere met Dorpers, Merinos, Bonsmaras en groente geboer. Voordat ek by die 
Genootskap begin werk het was ek ‘n aankoopsbestuurder by ‘n bekende “Retail groep”.
My dae is nooit dieselfde nie, alhoewel daar sekere dinge soos vergaderings, veilings, skoue, 
publikasies, navrae, finansies, algemene admin ensovoorts ‘n daaglikse konstante is. Min 
mense weet dat die Dorperskaaptelersgenootskap van SA die grootste genootskap (van alle 
rasse) in Suid-Afrika is en omdat jy met soveel mense te doen het (lede, kommersiële boere, 
lede van die publiek, media en die buiteland) is nie een dag dieselfde as die vorige dag nie.   
Wat het jou aangetrek tot die Dorperras?
In my geval moet mens seker eerder vra wat my aangetrek het na die Dorpergenootskap. Dit 
maak alles natuurlik baie makliker om te sê dat jy betrokke is ‘n genootskap met ‘n geharde, 
maklik aanpasbare, goeie moederseienskappe, “easy care” ras wat boonop nog mooi ook 
is. Die feit dat ons ras numeries die tweede grootste kleinvee ras in Suid-Afrika is en ook so 
gewild in die buiteland is, maak die moontlikhede om die ras na hoër hoogtes te neem legio. 
Sal jy iets aan die Dorperras wou verander en indien wel wat? 
Ek dink nie ek is bekwaam om die vraag te antwoord nie. Ek glo egter dat dit belangrik is om 
ons ras aan te pas om die volhoubare voortbestaan van telers en kommersiële boere op hul 
plase te verseker as daar aspekte van die Dorperras is wat verander moet word om sodanige 
voortbestaan te verseker. 
Ek sien die Dorpers oor 5 jaar …………
As ons maar net in die toekoms kon sien……Ek wil egter hoop dat ons ras die ras van 
voorkeur sal wees vir die meeste kleinveeboere in Suid-Afrika. Persoonlik sal ek graag oor 5 
jaar wil terugkyk en sê “ek was deel daarvan en kon ‘n verskil maak”.

Attie Westraad: Sekretaris van die Raad & Rasdirekteur
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orld Dorper & White 
Dorper Championship 
show 2012 - Pretoria

W
This was only the second time that the World Dorper & White Dorper show was held in 
Pretoria. Our main sponsor “The Spring Show” pulled out all the stops to make this show a 
memorable one. The facilities were outstanding and the organization great. All the hard work 
everyone put in long before the show started was evident.

The judges for the 2012 Dorper Show were:
Back ltr: Philip Strauss, Jannie Visagie, 

John Dell . Front ltr: Gideon Vivier, Wicus Cronje, 
Hendrik van Zijl

Marion Dell, Bokkie Kriel and Sussie Willemse made sure the admin went smoothly. Uncle Rodney
Rayner was the announcer. Overvaal Dorper Club was the host. I know how much effort they put

into the show. Thank you very much to Boeta, Heleen and their team and all other officials.

Willemse Visser, Pilla Buys, Dawid Kriel, JJ 
Seymore, Andre Niewenhuis and Phil Rawlins were 

the ring stewards.

We were honoured to have 3 previous Presidents 
(Mr. E Connan, G. Vivier, H van Zijl) and our current 

President (Dries Wiese) of the Dorper Society present at the 
Championships.
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Final ring.

More than 800 animals were entered by 26 exhibitors for the show and the quality of the 
animals on show was once again very high and the competition was feast. The countless 
handlers made sure that animals were in the ring on time. They did their bit to show the 
animal to his/her full potential when in the ring. Thank you to all the exhibitors and the 
handlers without whom the Championships wouldn’t be possible.

We had many visitor from oversees and it was nice to talk to them about the development of 
Dorpers in various Countries. The World Federation of Dorper Breeders’ Societies meeting also 
took place during the Show.

Mickey Phillips. Gert Lötter and his wife. Paul Smit and son.

People waiting for the results.  Rooidam (Niekie & Charel).

The facilities were outstanding and the organizers (Nigel and Robert Walker) deserve a big compliment.
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There were some serious and some not so serious discussion around the ring, but everyone agreed that 
the quality of the animals were maybe the best ever seen at a Dorper Show.

The Society also honoured Ben Cronje for his years of service to the  Society as an Inspector and Council 
member. Dries Wiese (President) presented him with a Dorper tie at the Show.

This was also the first year that we used the Hi-Lo system at our Championships. The spectators were 
more involved and waited in anticipation to see which animals make it to the final ring. I heard many 
times that it was an honour just to make it to the final ring.

Congratulations to everyone that won and also to the rest of the participants. We had a few breeders 
who for the first time took part in a World Championships and I am looking forward to see them again in 
2014 at the next show.

After all the hard work, it was time to play. The Dorper Dinner and price giving was a grand occasion and 
the Deputy Minister of Agriculture Dr. Pieter Mulder was one of the speakers at the dinner.90



The Breeder of Champions for both the White Dorpers and Dorpers was won by Rooidam. Rooidam also 
had the most points in the Dorpers section. For the first time in history, there was a tie for the most 
points in the White Dorper section. Hardus Korb and Pieter Stoffberg shared the prize for most points 
(White Dorpers). Hardus also won the prize for Grand- & Reserve Grand Champion Ram.

The Trophies were all shiny and the guests enjoyed the buffet while waiting for the winners to receive 
their prizes.

Pieter Stoffberg receiving his trophy from Myalan Wiese. The Honours for the Grand Champion 
Dorper Ram went to Mickey Phillips, who also had the second most points in the Dorper Section. Dirk 
Steenkamp who won the Reserve Snr Champion Ram; received one of the biggest applause for the 
evening.

To all our Sponsors (see list below) who made the whole show possible, thank you from the bottom of our hearts. We are 
looking forward to 2014 when the 1st World Dorper Congress will be hosted in South Africa during the World Dorper and 
White Dorper Championship show!

Sponsors: The Spring Show, BKB, Ecoboost, Pfizer, KLK, GWK, Veekos, Taltec, Veeplaas, Western Cape Dorper Club, 
Bosveld Dorper Club, Free State Dorper Club, Eastern Cape Dorper Club, Dorperland and Northern Cape Dorper Club.

It was also an evening to thank all our sponsors and everyone who made the Show a huge success.

After everything was said and done it was time to party till the early hours of the morning.
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isit to IsraelV
In March 2012, Marion & I had the privilege of visiting Israel.

Eyal Politi invited me to Israel to give him advice on his Dorper enterprise on the West Bank.
His flock consisted of about 200 ewes & followers. The sheep are penned every night due to 
theft. The quality of the animals is above average, they have long tails which is strange for 
most of us. The grazing is similar to the Western Cape being winter rainfall – while we were 
there the grazing was very good after recent rain.

Eyal wants to run a fat lamb enterprise as he has a good market. I think sheep could be farmed 
very successfully on the West bank - the Politi’s however would have to change a few of their 
farming practises to make their enterprise more successful & financially viable. The Politi 
family were very hospitable & we did enjoy our short stay with them & their extended family.
 
After working with Eyal – he, with his wife, took 
us through to Tel Aviv. We also visited Bethlehem, 
Jerusalem, Nazareth, Sea of Galilee, Dead sea, the 
Masada, Caesarea, Haifa & many more.

It was an incredible 10 day visit to Israel.

Thank you Eyal for initiating this trip.

- by John Dell

Mr. Eyal Politi, John & Mr Politi’s son, 
Hilel Politi.

Part of Mr. Eyal Politi’s Dorper flock
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taanplekkeS
2013

STAANPLEK TELER STOET

1 Bo-Dam 2160

2 JT Viljoen 859

3 G Lötter 828

4 Albian 583

5 Ratwerk 1779

6 Bo-Dam 2160

7 G Allers 1171

8 Snyberg 1898

9 Koup 2122

BEAUFORT-WES RAMME

UPINGTONRAMME

STAANPLEK TELER STOET
1 ML PHILLIPS 770
2 ROOIDAM DORPERSTOET 2105
3 MICKEY PHILLIPS 770
4 JJ ESTERHUIZEN 1866
5 ROOIDAM Wit DorperSTOET 2419
6 DJL STEENKAMP 1911
7 PHILIP STRAUSS 1619
8 DANIE VISSER 455
9 IVOR PHILLIPS DORPERS 919

10 NOOITGEDACHT DORPERS 2250
11 JJ DE WITT DORPERS 2446
12 RJ CAHI 916
13 WILLOW TREE STUD FARM 2342
14 ALBIE HORN 1968
15 NUWERUST DORPERSTOET 2455
16 SAKKIE LIEBENBERG 2159
17 CONSTANTIA DORPERS 1946
18 CH SPANGENBERG 1907
19 AWIE BURGER 2353
20 JJ DE WITT DORPERS 2446
21 JH MARITZ JNR 240294



STAANPLEK TELER STOET
22 PIETER STOFBERG 2014
23 ISAK NEL DORPERS 860
24 DAHENCA 5 2260
25 GT ALLERS 1171
26 IVOR & LEROY PHILLIPS 2300
27 JH MARITZ (snr) 1113
28 GJ LöTTER 828
29 LEROY  PHILLIPS DORPERS 1700
30 GIDEON DU PLESSIS 2195
31 ISAK NEL Wit DorperS 2265
32 DJ LATSKY 1709
33 HARDUS KORB 2139
34 MONUMENT DORPERS   2223
35 ALBIE HORN 583

OOIE
1 JJ ESTERHUIZEN 1866
2 ML PHILLIPS 770
3 ROOIDAM DORPERSTOET 2105
4 SPRINGDUIN Wit DorperS 1164
5 ROOIDAM Wit DorperSTOET 2419
6 WEST FRONT DORPER 888
7 GJ LöTTER 828
8 ML PHILLIPS 770
9 SAKKIE LIEBENBERG 2159

10 HJJ VAN ZIJL 1031
11 DJL STEENKAMP 1911
12 PIETER STOFBERG 2014
13 HARDUS KORB 2139
14 IVOR & LEROY PHILLIPS 919
15 AWIE BURGER 2353
16 IVOR & LEROY PHILLIPS 2300

STAANPLEK TELER STOET

1 JANNIE VISAGIE 1460

2 IVOR PHILLIPS 919

3 ROOIDAM 2105

4 GT ALLERS 1171

5 IZAK NEL 860

6 LEROY PHILLIPS 1700

7 GJ LöTTER 828

8 IZAK NEL 2265

9 BO-DAM 2160

10 BO-DAM 2160

11 IVOR PHILLIPS 2300

12 DORPER GENETICS 2528

BLOEMFONTEIN 2014
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ORPER & Wit Dorper 
Wêreld Kampioenskapskou 

2012 - Pretoria

D
 Wit Dorper Ooilam 40kg en onder  Dorper Ooilam 40kg en onder

  1ste: Paul Smit                       2de: PJD Stofberg              1ste: Rooidam                 2de: Rooidam

 Wit Dorper Ooilam 40-50kg  Dorper Ooilam 40-50kg

           1ste:  PJD Stofberg                       2de: Kasteel              1ste: Awie Burger             2de: Mickey Phillips

 Wit Dorper Ooilam 50-60kg  Dorper Ooilam 50-60kg  

 1ste:  Rooidam                        2de: Mickey Phillips             1ste: Rooidam                 2de: Rooidam

 Wit Dorper Ooilam oor 60kg Dorper Ooilam oor 60kg 

          1ste:  Mickey Phillips                       2de: Magallies             1ste: Rooidam                 2de: Rooidam
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 Wit Dorper Groep 3 Ooilammers

Dorper Groep 3 Ooilammers

1ste:  Magalies

 Wit Dorper Ooi 2 tand Dorper Ooi 2 tand

          1ste:  PJD Stofberg                          2de: Springduin             1ste: Rooidam          2de: Rooidam 

2de: Mickey Phillips 

     2de: Paul Smit

 1ste: Mickey Phillips

 Wit Dorper Ooi 4 tand Dorper Ooi 4 tand 

          1ste:  Rooidam                               2de: Kasteel                       1ste: DJL Steenkamp                        2de: Westfront

Wit Dorper ramlam  45kg en onder Dorper ramlam  45kg en onder

          1ste:  Springduin                           2de: Springduin           1ste: Kowie de Witt                        2de: Awie Burger
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Wit Dorper ramlam 45-60kg Dorper ramlam 45-60kg

          1ste:  Kasteel                                  2de: Tony Cahi                      1ste: Mickey Phillips                     2de: Awie Burger

Wit Dorper ramlam 60-75kg Dorper ramlam 60-75kg

          1ste:  Springduin                        2de: PJD Stofberg        1ste: Mickey Phillips                    2de: Sharon Dorpers

Wit Dorper ramlam oor 75kg Dorper ramlam oor 75kg

          1ste:  Magalies                        2de: Magalies                      1ste: Mickey Phillips                     2de: Awie Burger
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Wit Dorper ram 2 tand Dorper ram 2 tand

           1st:  Dahenca                                2nd: Dahenca                         1ste: Rooidam                          2de: DJL Steenkamp

Wit Dorper ram 4 tand Dorper ram 4 tand

           1st:  Rooidam                         2nd: Double Trouble              1ste: Rooidam                          2de: DJL Steenkamp



 Wit Dorper Groep ram, ooi en 2 lammers

1ste:  Rooidam 2de: Springduin

Wit Dorper Junior Kampioen Ooi Dorper Junior Kampioen Ooi

Rooidam Rooidam

Wit Dorper Senior Kampioen Ooi Dorper Senior Kampioen Ooi

Rooidam Rooidam
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Wit Dorper Reserwe Junior Kampioen Ooi Dorper Reserwe Junior Kampioen Ooi

Mickey Phillips & Ass Rooidam



Wit Dorper Reserwe Senior Kampioen Ooi Dorper Reserwe Senior Kampioen Ooi

PJD Stofberg DJL Steenkamp

Wit Dorper Groot Kampioen Ooi Dorper Groot Kampioen Ooi

Rooidam Rooidam
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Wit Dorper Reserwe Groot Kampioen Ooi Dorper Reserwe Groot Kampioen Ooi

PJD Stofberg Rooidam

Wit Dorper Junior Kampioen Ram Dorper Junior Kampioen Ram

Magalies Mickey Phillips



Wit Dorper Reserwe Junior Kampioen Ram Dorper Reserwe Junior Kampioen Ram

Magalies Mickey Philips

Wit Dorper Senior Kampioen Ram Dorper Senior Kampioen Ram

Rooidam Rooidam
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Wit Dorper Reserwe Senior Kampioen Ram Dorper Reserwe Senior Kampioen Ram

Dahenca DJL Steenkamp

Wit Dorper Reserwe Groot Kampioen Ram Dorper Reserwe Groot Kampioen Ram

Magalies Rooidam





Wit Dorper Groot Kampioen Ram Dorper  Groot Kampioen Ram

Magalies Mickey Phillips

Ander Deelnemers en plekke behaal
4de plek ooilam 40-50kg 4de plek Dorper ooi 4 tand 3de plek ramlam 45kg & onder

Dorper Genetics Plenty Dorpers Hoekplaas

3de plek ramlam 45kg & onder 4de plek Wit Dorper ramlam 45-60kg   Ooilam 40kg & onder

Tony Cahi GJ Lötter Vissershof
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Damesblad
k glo in die sonE

Ek glo in die son, selfs al skyn dit nie. 
Ek glo in liefde, selfs al is ek alleen.  
Ek glo in God, selfs wanneer Hy stil is. 
                                                           
Ons almal is menslik, en almal kry seer.  
Ons het almal ons lesse om uit die lewe te leer.
 
Ons almal wil graag vergifnis hê, 
maar dis soms so moeilik net om jammer te sê. 

Ons almal het stories, van trane en spyt, 
ons almal het verhale van liefde en verwyt. 

Niemand is perfek nie, en nie almal is mooi nie, 
maar onthou, die lekkerste appels is nie altyd rooi nie. 
                     
Vergewe en vergeet, is soos bitter en soet.  
Die soet laat jou hart klop en die bitter vergiftig jou 
bloed. 

Om kwaad te bly maak niemand dood behalwe jou nie.  
Dis nie die moeite werd om dinge teen mense te hou 
nie. 

Leer om te lewe en ander te laat leef, 
leer om na die goeie in die lewe te streef.
 

Daar’s net een van jou, en net een kort kans, 
om op die ritme van jou geluk, in die lewe te dans. 
 
Verlos jouself en begin diep binne rond delf.  
Maak stupid grappies en lag hardop vir jouself. 

Daar’s beter dinge as rykdom en geld, 
al bly jy in ‘n tent iewers in die veld. 

Dis jou eie keuse maak of breek, 
kyk bietjie wat jy in jou binneste wegsteek. 

Tel op jou kop, hou jou trane vir ‘n ander dag, 
Dink terug aan goeie tye, en mis dit vir ‘n slag. 
                     
Dink aan al die dinge wat jy al behaal het, 
en buitendien is dit God wat jou lewe bepaal het. 

Voel die verligting van vergifnis in jou are, 
voel die speling van gevoel oor jou hart se snare 

Lewe en laat leef, die res kan maar staak, 
want dis meer as asem haal, wat in jou lewe saak 
maak… 

‘n Mens lewe nie van brood en water alleen nie, 
en God het jou nie verniet aan die wêreld geleen nie!   

Die Genootskap se kantoorpersoneel 
ook “los” op loslitdag

Vlnr: Attie Westraad, Sarah Masalisa, Juanita Steenberg, Maggie 
Westraad en Ronel van Vuuren.

Die kantoorpersoneel 
van die DSTG het op 7 
September 2012 saam met 
die res van Middelburg 
loslitdag gevier. Die dames 
het Attie se “rubber arm” 
gedraai om hulle uit te 
neem na Picadilli’s, waar 
hulle ‘n heerlike ontbyt en 
melkskommels geniet het.  



n MemoriumI
I have been asked to write a short note on our friend, 
partner and colleague, Joël Swanepoel. Sadly Joël 
passed away in June last year after a long successful 
partnership with me and the Dorper Breeders Society. 
Joël joined me in 1989 from the mines and we joined 
the Dorper Sheep Breeders Society in 1993.

I remember we had what we thought was a beautiful 
Dorper flock until Dolf Lategan, our first inspector, said 
get rid of your rams and start again! This we did and 
the results are there for all to see today. 

Joël joined the committee of the Transvaal Dorper 
club in 1993 and was chairman of the club for 3 years 
after Hazel Storry. Ted Prior took over as chairman 

after Joël but he remained on the committee. He belonged to the Bonsmara club and was fully 
involved in inspections etc. His success at shows and championships meant many trophies 
which decorated our lounge. We had many good evenings with our friends sitting around 
the coal stove in winter and on the deck in summer, discussing Dorpers, Bonsmara and an 
occasional hunting trip. We will miss you my friend, but your legacy will live on. I am so proud 
of the beautiful  flock of stud Dorpers which I see whenever I drive through the gate. Johanna 
& Pieter Swanepoel visits us as often as they can and I am sure that they are as proud as me.

May you rest in peace… You will never be forgotten!

John Van Der Meulen, 
Your Friend and partner

Hiermee wil ons graag die klublede 
en die genootskap bedank vir 23 
jaar se hulp, vriendskap en liefde 
wat hulle aan Joël bewys het. 
Ons waardeer dit opreg. Liefde 
aan julle almal: Johanne, 
Pieter en Chantel Swanepoel. 
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